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Светосавска прослава и изложба радова-

Држ. Средња Техн. школа први пут је, од како је осно
вана, ове године прославила Св. Саву. Прослави су прису•
ствовали Министар финансија r. Ст. Шврљуга, начелник Вој
ног Географског Института геод. ђен, Ст. Бошковин, заступ
ник Министра Трговине и Индустрије r. Коренић, Помоћник
Начелника Војног Геоrр. Института r. ђев, Терзин и други
угледни гости.

После црквеног обреда поздравио је госте директор
школе r. арх. Букавац. У свом говору Буковац је изнео исто
ријат постанка Средње Техн. Школе и њен развој до сада.

Затим је старешина Геометарског Одсека г. Ing Ст. Не
дељковић говорио о спремању стручног особља и на крају
саопштио .имена награђених ученика за Свето-Савске темате..

Темати су били за ученике I год. топографски кључ а
за ученике II год. картирање детаља снимљеног ортогоналном
методом: Награђено је око двадесет ученика I и II године, а.
прилоге за награде ученика дала су следећа лица и установег

1.) Оделење Катастра и Доб. Мин. Фин. 2000.- дин"
2.) Удружење Геометара Краљ. Југосл. 1000.- ,,

1

3.) Наставнички Колегијум 1000.- ,, .
4.) Г. Радмило Крстић, наст. 300.- ,,
5.) Библиотека "Геометар" 300. - ,,
Приликом ове прославе приређена је изложба радова,.

инструмената и материјала коју је организовало Оделење Ка
тастра и Добара. Изложбу су спремили наставници и ђаци
Геометарског Одсека уз сарадњу одређеног особља Оделења.
Катастра. Биле су изложене све врсте инструмената, од нај
старијих типова до данашњих најновијих конструкција инстру
мената; графикони и прегледне карте радова на триангула
цији; модели сигнала и пирамида; материјал и прибор за сни-:
мање на терену као и прибор за картирање и машине за ра-
чунање; оригинаани планови са елаборатом вароши Ваљева,
Шапца, Пожаревца и Скопља, које је снимало Оделење Ка
тастра.

Изложени са били и радови ученика који су били на··
грађени. Ова изложба је прва ове врсте у нашој држави, и
мала је леп успех и била обилно, посећена.

Министар Финансија г. Шврљуга отворио је изложбу го-
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чюром у ком је одао хвалу и признање целокупном катастар
-ском особљу за цео досадањи рад.

Његов говор гласи:
После великог и крвавог рата и срећног уједињења у

једну државу, очекивали су нашу нову заједницу велики за
-даци од којих је један, можда од највећих, израда катастра
у крајевима који га нису имали, и изједначење катастра у
целој држави. Министарство Финансија, вршени вољу закона

~а знајући да катастар земљишта није само фискални инстру
мент, већ трајна подлога за правно, културно и материјално
развијање државе, приступило је катастарским радовима не
жалећи материјална средства. До душе организација се није

-могла створити лако и брзо, јер су на путу биле такве пре-
-преке, за чије савладавање је требало времена и стрпљења а
тако исто и ~апоран, енергичан и програмски рад.

Сваки је почетак тежак, а нарочито био је тежак поче
так рада на катастру земљишта. Почело се без персонала,
-беэ инструмената, _без довољно подлоге и припремних радова,
па чак и без довољних законских одредаба. Ускоро су се ти
недостаци почели уклањати. Прво питање било је спремање

-стручног персонала. На иницијативу министарства финансија
оснивали су се Геометарски Одсеци при средњим Техн. Шко
лама, дају се стипендије ђацима и студентима на геометарским
.и геодетским одсецима и већ сада видимо читаву армију младих
стручњака, који успешно извршавају поверене им дужности.

Паралелно се приступило изради подлоге за вршење
обилних премера. у· најтешњој сарадњи са Војно Географским
институтом користећи за основу његове радове који 'су дали
одличне резултате, створена је подлога за све врсте радова.

Исто времено са радом на потребним законима, правил
ницима и упуствима врши се и нови премер са персоналом
који се лагано прикупља.

У средини организације радова, долази нови закон о
-непосредним порезима: стављајући у извршење Оделењу Ка
тастра и Добара део закона о порезу на аемљишге.

Оделење катастра имало је да изврши изједначење по
стојећих катастара и да створи исту пореску основицу и у
оним крајевима који нису имали катастар земљишта. Ретко је

-I<ojoj установио пао у део вени и напорнији рад који се имао
обавити за једну годину дана. Ти су радови апсорбовани цен
:гралу и ангажовали стотине геометара, као и више хиљада
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других лица. Сви су радови -били извршени у одређеним ро
ковима и створена јединствена подлога за изједначење зем
љарине, израђени су катастарски операти и распореди земља-
рине. Али ипак св_и ти велики радови нису одстранили пажњу
од онога програмског рада, који је био истакнут у мотивима
уз предлог закона о катастру земљишта, вен су се и даље по.
програму извршили ови радови.

Ова изложба радова и инструмената и преглед извршених:
радова, показују да је организација рада изведена добро и
једино остаје повећање броја стручног особља које је питање
на најбољем путу, да се за најкраће време реши. - И ова·
прослава и ова изложба радова и инструмената и ако у скром
ном обиму и резултату радова, као и даљи програм рада по
казују, да смо ми дорасли, не само за вршење тако обилних
и важних радова, него да наши радови могу служити за при
мер и другим државама, које на том пољу имају традиција.
Што је било манифестовано и на међународном геометарском
конгресу у Цири,ху.

Отварајући изложбу и молећи вас да је изволите пре·
гледати, користим ову прилику, да овако јавно похвалим сву:
ону господу који су себи дали труда да изложбу спреме.
Истодобно одајем хвалу целокупном катастарском персоналу
за све досадање радове на које им и са овог места честитам
очекујући да he сав персонал, свих грана катастарске службе,
посветити сву своју пажњу и уложити сав свој труд, да за·
почето дело буде што скорије са успехом завршено.

111. Inter. kon2res za fotщ!ram.etriju u Cirihu
19.30.

Вџсџс! япасај fotogrametrije, CIJU • је primernu izlozbu ог·
ganizovao prof. Baeschlin, dosao је do izrazaja prisustvom
trideset i pet predstavnika drzava evropskih i vanevropskih. Bilo
је џёезпйса iz svih drzava sveta.

Tok kongresa Ыо је sledeci:
5. septembra Ьilo је otvaranje izlozbe а zatim sednice pred

stavnika drzava, па kojima su Ьili utvrdjeni поу! propisi.
б. septembra odrzao је pozdravni govor rektor Tehnicke·

Visoke skole u Zirichu. Тот prilikom ваорёџо је, da је Visokct
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Tehn. skola podelila роёазпе doкtorate Ог. Finsterwalderu iz
Minchena i lng. Wild-u iz Heerbrugga. Prof. Dr. Dock заорёгаеа
pozdrav роёавпојј predsednika i озпгсаёа fotogrametrijskog u
druzenja Prof. Dr. Dolezala, koji је nazalost зргеёеп Ьогеёёџ da
prisustvuje kongresu. Njemu је џрџсеп pozdravni telegram uz
орёге odobravanje. Zatim su se redjali referati о fotogrametriji
u pojedinim drzavama. t •

7. septembгa diskutovalo se о predlozima Dr. Finsterwaldera
"О iskoriscavanju vazdusnih sпimaka_" i lng. Wilda о "Optici u
fotogrametriji". Ostali deo dапа розуесеп је sednicama komisija.

8. sejJtembra рге podne sednice komisija а posle podne
glavna skupstina. Na glavnoj skupstini гейепо је da iduci кongres
1934 bude u Parizu i izabrano је predsednistvo za taj kongres
iz clanova francuske delegacije: Za predsednika је izabran ge
neral Perrier, za gепег. sekretara Ing. Roussilhe i lng. Labussieгe►

za glavnog Ыagajnika.
9. septembra blla је ekskurzija u' Вегп, gde su pregledani

primerni radovi iz topografije.
10. septembra ucesnici kongresa posetili su u Heerbrugg-u

postrojenja svetske fabrike Wild.
Vrlo obllna i iпstruktivna, blla је izlozba fotogrametrijskih

radova, koja је Ьila priredjena па Visokoj Tehn. skoli. Na ovoj
izlozbl bllo је izlozenih radova od gotovo svЉ drzava ucesnica па
kongresu. Zastupljeno је bllo najvise snimaka iz vazduha.

Prava delatnost kongreza ogledala se u sedn:cama komi
sija kojih је Ьilo jedanaest i pred kojima su se raspravljali ak
tuelni proЫemi fotogrametrije.

U kratko cemo ovde izloziti rad komisija i njihove najvaz
nije zakljucke:

/. komisija Terestricka jotogrqmetrija. Referati: Finsterval
der: "О fotogrametrijskim radovima prilikom ekspedicije u f\lai
Pamir. Schober: ,,Primena prostornog fotomereпja za odredji
vanje lancanice kod zicanih zeljeznica ". Schober: Primena tere
stickog fotomerenja kod austrijsкog drzavnog premera.

11. komisija, Projiciranje i fotogrametrijski plan. Referati :
Odeпcrants: "Fotografski radovi kod projiciran~a ". Lacman: "kon
strukcija jednog projekcionog aparata za prezulJkasti teren".
Напkо: ,,Podaci о iskoriscavanju vazd. sпimaka u Madjarskoj"
Grubenmaп: Postupa\ kod savezne - zemaljske topografije.
Predlog : Trcba јеdпа internacionalna komisija da izradi jedin
stvene izraze i oznake za fotogrametriju i da se to prevede па
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razne jezike. Тот prilikom koristiti Јере predradnje, koje је do
sada izradio casopis za fotogrametriju.

III. komisija. Stereoskopska »агаиёпа jotomerenja. Referati:
Gruber: ,,Zasto је екопоппёповс izvodjenja u zavisnosti od [п
strumenata".

IV. котйп]« Pototriangulisanje. Buchholz: ,,Postepeno foto
triangulisanje." Rschenbrener: "Fototriangu!isan1e jednog ро
drucja od 10.000 km,2 koje је snimano panoramskom кагпегогп."
Weigel: ,,О jednoj • metodi postupanja kod preklopa slika ро
гпосџ stereografske projekcije." Predlog: Dq iduceg kongresa
treba u sto vise drzava izvrsiti nove oglede sa fototriangulacijom
i postupak kod preklopa slika ". - Ove oglede trebalo Ьi izvesti
u predelima sa таёпогп тегезгпбпогп triangulacijom, da Ы se
uporedile greske, dalje u nekultivisanim predelima gde је znatno
manji Ьго] lako identifikovanih таёака. Ogledi da budu kako sa
prostim tako i sa slozenim komorama.

V. komisija. Rontgenska snimanja. Referati: Hasselwander:
,,Glavni principi za prakticno izvodjenje rбntgenoskopskih sni
maka." Hasse1wander: ,, Princip rastriranja". Predlog: Da interna
cionalno udruzenje podupre nastojanja za rasprostiranje primene
stereofotogrametrije u lekarskoj praksi.

VI. komisija. Architektonska i inzinjerska fotogrametrija. Re
ferati: Unte: • Odredjivanje horizonta slike kod fotogrametrijskog
snima.nja zgrada". Feyer: » О metodi iskoriscavanja komparato·гa
kod architektonskih snimanja" Predlog: Svaka drzava treba da
osnuje arhivu architektonskih i archeoloskih stereofotograma. Fo
togrametrijsko odredjivanje pokretnih tela. Referati: Rumpff: ,,О
primeni "fotogrametriji u balistici." Ween: ,,О snimanju оЫаkа".

Vll. komisija Ekonomicnosf. Referati: Slavik: ,,Nekoliko pi
tanja ekonomskih iz oЫasti fotomerenja. Vбrбss: »Ekonomic
nost aerostereo-fotogrametrijskog snimanja." Seidel: ,,lskustva
kod izrade fotografskih ekonomskih karata 1 :5000." Wodera:
"Ekonomicnost terestrickih stereosnimanja." Tichy : "Opravdanost
trigonometrijskog merenja visina iz sredine." Ni.isse: "Izvrsena
vazdusna fotosnimanja u Hanburskoj oЫasti." Kako nije Ыlо
definitivno obradjenik predmeta, to је reseno da se osnuju odbori
za dalje studiranje pojedinih pitanja. Ti odbori се raspravljati:
1.) Terestricku fotogrametriju. 2.)· Projiciranje. 3.) f\erostereofo
togrametriju.

VJII. komisija. lnstrumenti, Optuka оь•гаsсi. МШ!еr: ,,О na
stojanjima nemaca za izradu obrazaca."
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IX komisija. Ploce i film. ,,Odencrants: ,,Zahtevi kod рјоёа
u odnosu па gradaciju i osetljivost Ьоја, velicinu jezgra i oset
ljivost." Schmischek: ,,Pojacavanje osetljivosti. к Tappen: .Raz
vijanje filmova."

Х. komisija Studiranje па visokim skolama i паиёпйп insit
tutima. Referati: ,,Lacman "О oЬ\iku nastave i njoj potrebnih
instrumenata". Ruuin: ,,Proizvodjacke firme trebaju praviti jeftine
demonstracione арагате za svrhe џёепја." Fritz: .Nastavni рго-
-gram Тећпјбсе Visoke Skole u Stutgartu." • .

Samel: ,,Izvestaj о пасгпџ ispitivanja stereoskopske vidlji
-vosti« Dock је ргесйойо jedinstveni postupak kod ispitivanja.
Hornoch је zastupao џпоёеп]е fotogrametrije u nastavni plan
kod izucavanja rudarskih гпегепја.« f\nsernet predlagao dva база
nedeljno predavanja iz fotogrametrije. Vazno је pitanje instru
menata Ferialni kursevi su u velikoj zavisnosti od proizvodjackih
firma. Kod pitanja spremanja tehnickog оsоЫја za Ietanje, re-
ferenti su zastupali dvogodisnju nastavu. •

XI. кomisija. Letenje i aparati za snimanje. Toetsch: »Zah
tevi koji se • moraju postaviti kod aparata sa kojih se. snima.
Ovde pada predlog, da svaka zemlja izabere ро jednog zastup
nika, koji се se medjusobno sporazumeti pre iduc:eg kongresa.

Predsedavajuc:i zakljucuje kon.gres odajuci hvalu svima uce
.snicima. Ovim izvestajem pruzamo nasim citaocima pregled rada
proslogodisnjeg fotogrametrijsko_g kongresa, kao i zakljucaka
donetih па istom.

Izvestaj о radu kongresa geometafa 1930 u Cirihu ·vec је
ranije stampan u nasem casopisu.

1lanred.na sk.upЗtina Ud.ruzenJa Geom.etara

Vanredna skupstina Udrucenja Geometara Kraljevine Jugo
-slavije1 odrzana 18. Jaпuara 1931. god. u Beogradu sa sledecim
-<lпevпirn redom :

1) Otvaraпje skupstiпe;
2) Izbor dvojice skupstiпskih tajnika trojice overaca

..2apisпika ;
3) Overavaпje puпomocija ;
4) Izvestaj о radu Otavпe Upr.ave kao i о ostavci Olavne

,Uprave;
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5) Izbor nove uprave ;
6) Eventualije.
Predsednik Nadzornog Odbora Danilo Nikolic otvara skupstf

nu pozdravljajuci prisutne i zeleci svima uspeha u ovom radu.
Ргешаёе izbor dvojice skupstin~kih tajnika i trojice ove

гаёа zapisnika. Na njegov predlog za tajnika su isabrani : g-ca
Zora Vasiljevic i g. Resad Џппс, а za очегаёа zapisnika g.g.
Luka Radic, Arsenije Роромјс i Radisav Vlahovic. Njima ве daje
i overavanje рџпошосјја.

Predsednik nadzornog odbora g. Danilo Nikolic cita ostavka
Glavne- Uprave џрџсепе njemu kao predsedniku Nadzornog
Odbora (ostavka је stampana u Geometarskom Glasniku) i daje
геё g. geod. djen. Stevanu Bo.skovicu radi оћгазюйепја ostavke
Glavne Uprave.

G. Preds. djen. St. Boskovic: Glavna Uprava nasla је za
shodno, da роћпеве ostavku iz motiva spoljnih iznetih u Geo
metarskom Glasniku koje је sam g. predsednik Nadzornog
oct'ьora procitao - i iz tako reci unutrasnjih motiva koji su
blli delimicno uzrokom danasnjeg stanja. Odbuke nasih glavnih
skupstina blle su vecinom imperativnog karaktera za Glavnu
Upravu i опа је morala da radi na njihovom izvodjenu. Glavne
Skupstine donosile su takve obavezne odluke najvecim delom о
predmetima koji nisu Ьile u kompetenciju jednog Udruzenja.

Setimo se samo odluka donetih па kongresu u Skoplju.
Medjutim dajuci takve obavezne zadace Glavnoj Upravi, skupstina
nije dovoljno povela racuna, da Ii се se to moci sve izvesti.

Raspravama i debataшa presli smo vise puta granice svoje
kompetencije tako је tim nacinom slaЬ!jen polozaj G!avne Uprave
jer se stvaralo misljenje, da • GJavna Uprava vodi unutarnju borbu
sa svojim clanovima а s druge strane stvaralo se nepoverenje
Odelenja Katastra spram nasega Udruzenja

Slicna situacija pokazala· se i sa nasim strucnim casopisom.
Nismo ga mogli izdavati cesce iz finansijskih razloga а subven
cija Ministarstva Finansija, kOJU smo ranije iшali u formi kupo
vanja casopisa za djake geoшetarskog odseka, uskracena је iz
pojmljivih razloga.

Sastali smo se ovde da nadjemo izlaza iz ove situacije. А
bolest se leci najbolje ako s11. poznati svi uzroci zbog kojih је
nastala te da se oni uklone. Osetljivost sefa katastra koja ima
svoje razlo'ge u proslosti u cemu do nas nema nikakve krivice"
davala је nasim slobodnim diskusijama опо znaceuje, koje опе
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nisu imale. Kod toga su zaboravljene i zanemarene dela i usluge,.
koje је џёгџйепје pod пайотп Glavnom Upravom ucinili ustanovi
katastra, пп ајџс! uvek pred сёпп а samo napredak struke_i usjeh
u, velikom drz. ргеё џяесџ za izvrsenje katastarskog premera
zemlje.

Ucinjena nam је nepravda, ali postoji fakat da.je stvorena
atmosfera, koja је iskoriscena u svrhu osпivanja zasebпog udru
zenja katarstarskih geometara. То серапје geometarskih redova
izazvalo је najzivlju akciju Glavne Uprave, da do toga пе dodje.

Роёповепјегп ostavke dali smo slobodu svakom геёепјц i
dokaz da nisu u pitanju паве Иёпозй, а bas zato шоёепю da.
Vam damo iskren savet. Neka nova uprava bude sastavljena tako,
da шоёе od:ioviti saradnju sa Odelenjem Кагавпа i ujediniti sve
geometarske snage. ,,

Pri tоше svaki od clanova udruzenja пе treba zaboravi,
ono sto sam uvek iskreno savetovao, а to је, da najsavesnije
vrse svoje duznosti а zatim da trazi i svoje pravo.

U ime svih clanova Glavne Uprave kojoj sam imao cast
da budem na celu kroz tri godine mogu izjaviti da smo zahvalni
na dosadanjem poverenju i da сето ostati dobri clanovi Udru
zenja Geometara Kraljevine Jugoslavije i kad sidjcmo sa svojih
polozaja dok god bude Udruzenje islo ozblljnim putem za svrha
koje је istaklo u svojim pravilima,

Molim Glavnu skupstinu da izvoli ostavku Glavne Uprave
primiti na znalje.

О. Vesovic' Mil.- Odgovara па izvestaj g. Boskovica u po
gledu licnosti, koju nije tjela primiti Beogradska sekcija, i ako
је predlezena od strane dvojica clanova uprave. Pita, sta је ta
licnost zapravo htje]a? Kaze, da је опа - u nekoliko - i ako
mali uzrok danasnjeg stanja. Ne treba se sloziti s time, da se
govori о nekim narocitim udruzenjima sa kojima Ьi trebalo na
rociti kompromis pra viti. Smatra da se nismo razjedinjavali, da
blsmo se sada trebali ponovo sjedinjavati.

О. Milacic Dim.- naglasava da skupstina осјепi pos!"upak
Beogradske sekcije, sto se tice licnosti, koja nije primljena za
clana. Navodi uzroke zasto пiје primljen - оп је vec dva puta
sam izlazio iz Udruzenja, kaze, kako j(doticni zahtevao od Udru
zenja da mu se izvini radi jedne uvrede nanesene mu od strane
jednog сlапа udruzenja.

Navodi, da za taj slucaj postoji casni sud, а ni u kom se
slucaju пе moze traziti izvinjenje od cijelog udrusenja. Ра i poredi



::28

-svih tih ёшјешса postojala је dobra volja u udruze□ju da se
оп ponovo primi. Ali kad је uprava uvidjela i osjetila tenden
,ciju molЬe, kojom је molio prijem u udr., naime uvidevsi da Ьi
se udru.zenje ponizilo, [ег је molЬa stilizovana ta~o, da se isti
шоћ da stupi u udr., onda ga 1је odblla. Т.ј. odgodila је
,prijem do kongresa u Skoplju, ра' ako vecina рпыапе; da se
primi-odnqsno пе primi. 1 ро drugi рш је sazv1шa sednica се-
4:Щ, pet clanova Uprave - koliko ih је Ьilo -r- primili su ga. On
ве nije zadovoljio. Pitamo se sta ћосе sada.

. О. Пп Kralj zv0n.- Ргппјеп g. predsednika u vezi sa
ostavkom uprave su samo za ilustraciju situacije. Upravljati znaci
umjeti predvidati i mi smo za to i hteli g. Kostica privuci u
;nase udruzenje da пе Ы doslo do onoga do cega se doslo
.t. ј. do cijepanja udruzenja. Moli da se govornici drze d□ev-

, I

nog reaa. 1

О. Jng. Raslaplevic. - Prebacuje Glavnoj Upravi da nije
'fadila u duhu pravila. Kada је Beogradska sekicija donijela jednu
•odluku u duhu • pravilз, ova је trebala istu sankcionisati. Sekcija
ie postupila ро pravilima udruzenjima, ko misli da cijepa nase
,redove treba ga iskljuciti. Razjedinjavanje nije imalo smisla, jer
•Ы se moglo - sutra - jos jeqno udruzenje da javi i da udje u
-nase kao celina, ako Ы i dalje nastavili da se rezjedinjavamo.

Ispalo је - za sve sto se radi - da smo mi (Beogr. sekc.)
krivi а za to smo krivi, sto se vecito smatra, da nemamo dobroga
,puta kojim Ы posli makar i radili u duhu pravila. Uspjeh ma
,koje uprave, koju izaberete, zavisi samo od- vase _moralne potpore.

О. Milalic! Dlm. - Cita zapisnik, kojim su iskljuceni clanovi
--osnivaci katastar. udruzenja. 1 kaze posto se gospoda, koja su
iskljucena, nisu zalila - uprava је se trebala saglasiti sa odlu-
-kom Beogr. sekcije. l

О. Dr. Kralj Zv.- Cita с!. 19 pra vila i naglasuje d а ј ~
,uprava imala pravo. Mi Ьi blli prvi koji Ьi to zlo u korenu htjeli
.suzblti,' а!( to је Ыо takticni potez. da se ne Ы prenaglilo.

О. Nastic Vaso.- Moli da se govornici pridrzavaju dn. reda.
О. Dalipa[!ic.- Motivacija ostavke Glavne Uprave је n'e

·dovoljna. Ako је vec mislila sazvati vaпrednu skupstinu, trebala
је ista blti prije skup. katastaraca. Nije trebalo u opste prego-
varati jer to је takticna greska. А sto је па njihovoj skup- /

-stini bllo 95 posmatraca - а пе clanova - kaze, toga se nije
trebalo plasiti, јер ni svi njihovi clanovi nisu sa cvrstim ubjedje
,njem, а niti Ьi trebalo dozvoliti drzavu u drzavi.

,,
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M i imamo puno povjerenje ргетпа sefu katastra i регвопаћь
а nije istina, kao sto se kaze - da smo protiv Odeljenja
sefa, odnosno паёећп ка. -, (odobravanje)

5. lzvestaj о stanju glagajne primljen је u cijelostii.
Daje ве газпјевшса staroj upravi.
6. Nova uprava se Ьi rala tajnim glasanjem (с!. 36. pravila),

u ovom sastavu:
Pretsjednik geodet. djeneral g. Boskovic Ste\·an
1. podpredsednik: g. Vidak Stevan, civ. geom.
11 . podpredsjednik: g. Регомс Milos
1. sekretar g. Ing. Raslapcevic Jovan
11 . sekretar g. Radic Luka
Blagajnik: g-ca Stojkovic Мага
Ekonom: g. Savic Desimir
Nadzorni odbor - pretsjed. g. R. Gans; clanovi: g. Магй

nic S!avko i Репомс Radmilo Zamjenici: Mehmed Bisic, Dusan»
Ророшс i Vinko Stajner. Za vrijeme bl ranja clanova odbora
stigla је i pozdravna сереёа od g. Jng. Nedeljkovica Stanoja,
паёешйса odelenja katastra i drz. dobara, g. Predsednik cita depesu:

Sprecen sluzbenim putovanjem da skupstinu posetim to је
ovim pozdravljam i zelim srecan rad. Stanoje Nedeljkovic na
celnik odeljenja katastra. Na to ga је skupstina ьurno poz_
dravila.-

G. Vidak 1. potpedsednik nove uprave zauzima predsjednicko
mjesto i zahvaljuje u ime nove uprave па ukazanom povjerenju;
naglasava da се nasfajati svim silama za bolji prosperitet naseg
Udruzenja. Odaje priznanje staroj upravi па njenom radu. Pred
laze da se uputi pozdravna d.epesa Nj. V. Kralju sledece sadrzine

Ni. V. Kralju Aleksandru / Kralju Jugoslavije
Beograd

Udruzenje Geometara Kral;evine Jugoslavije sa svoje re-
dovne godisnje skupstine а prozeto jedinstvom svih geometar
skih snaga u zemlji, ,hita da pozdravi svog uzvisenog Kralja i
Gospodara i da mu podastre izraze nase nepokoleblve poda
nicke vernosti i odanosti za dobro naseg Kralja i Otadzblne.

Predsednik
Stevan Bosкovic

geod. djen.
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·sto skupstina prima sa aklamacijom uz klicanje Nj. V. Kralju i
I<;raljevini Jugoslavijl.

• \,'anredna skupstina ovim zavrsava svoj red u 12 30 ёазома
.а redovna godisnja skupstina zakazuje se za 14,30 casova.

Pretsjednlk geod, djeneral [[. Boskovic otvara redovnu go
·disuu skupstinu. Zahvaljuje skupstini па ponovo ukazanom mu
роујегепјц. Moli skupstinu da ga potpomogne svesrdno u bu
«[џсеш radu, а оп се sve гsvoje snage staviti па гаврогойепје
-орёю] -stvari. Тгай! .od skupstine da опа novu upravu opuno
шос! u. daljem radu, а пе da • imperativno naredjuje, jer ovim па
ёшош se пе розйёе zeljeno rijesenje. Treba пас] паёша da se

, ошояцс! kontakt sa vodjstvom katastra, jer se bez toga петпоёе
nista розџс]. Naglasava da је neophodno potrebno jedinstvo

·svih geometarskih snaga u Kraljevini, jer se samo tako moze
postici ·vazna drzavha potreba,. а to је katastar nase kraljevine,

·па kome svi radimo. Zato је potrebno da se svim si!ama zau
zimamo za opstu stvar; sto skupstina prima.

Dalje predlaze da se posalju pozdravne depese g. Ministru
finansija i g. Na~eµii"ku Odelenja katastra sledece sadrzine,

, Ministru jlnansija Gospodlnu Dr. Svrljugi
Udruzenje Geometara Kraljevine Jugoslavije са svoje re-

·doyne skupstine proneto jedinstvom s vih geometarskih snaga u
zemlji salje svoje srdacne pozdrave Gospodinu Ministru Finan
sija sa zeljom za pun uspeh па ostvarenju Drzavnog Katastra

.паве Kraljevine.
Predsjednik

Si. Boskovic
Geod. gen.

Nacelniku Ode!enja Katastra Drzavnih Dobara.
Udruzenje Geometara Kraljevine Jugos!avije sa svoje redovne

·skupstine prozeto jedinstvom svih geometarskih snaga u zemlji
salje svoje srdacne pozdrave vodji Drzavnog Katastra sa zeljom
.za pun uspeh velikog kulturnog posla.

Predsednik
Si. Boskovic
Oeod, gen.

:sto skupstina takodje prima sa aklamacijom.
Kako је propusten izbor clanova zamjenika nadzornog od-
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ћога, to skupstina па njegov predlog Ьira: Bisica Мећтпеса, Ро-
• ромса Dusana i Stajnera Vinka.

Ргесјайе da skupstina u znak pijeteta oda postu пайегп
starom saradniku pok Dr. Kosti Јо сапомсџ. Skupstina џвгајџс!
odaje mu роёш,

Prelazi se па poslednju tacku dnevnoga reda :
Eventualije.
О. И. Krg·ovic. - Oovori da је nadjen letak udruzenja

1<:atastaraca u Odelju u Рес]. U ime clanova pita g. Oansa, koji
је u Odeljku sazivao sjednice, da se izjasni, da li оп ima ma
kako·.;u vezu sa tim Џёгџёепјепт, ровьо је letak njemu џрџсеп.

О. Gans R. - Odgovara па pitanje g. Krgovica. Кайе kako
-је u Nisu rekao g. Radicu da је odblo g. Ковйса koji гпц је
ponudio da agitira za katastarce. Pisao је g. Ковйсџ, da se по
vom udшsenju пешойе staviti na raspolozenje, ali da se stav]ja

;u sluzbu propagande njihove blЬlioteke "Oeometar" u koju ima
puno povjerenje.

Sto se tice pomenutog letka, . odgovorio ј~, da µш је
'poslat bez njegovog odobrenja.

G._Krgovic. - Pita, da li се izjava g. Oansa izaci preko
javnosti. Ро pristanku g. Oansa rijeseno je·da se stampa u Oeom.

-Olasniku.
О. Djordjevic Drag. - Priinjecuje, da se uprave nizu jedna

z'a drugom, а da nista пе urade. Оо prije izvjesnog vremena, ma da
u neredovnom stanju, udruzenje је nesto uradilo. No poslednja

.godina је podbacila. Rezultati rada su neuspjesi na sve strane i
najzad - сiјерапје Udruzenja.

Pita, da li su oni, koji stoje па ce!u Udruzenja ::;:vjesni
moralne odgovornosti pred svojim clanovima. Bez Udruzenja
mi Ы Ьili sirocad bez zastite. Ne smijemo dopustiti da se cijepa

1·Udruzenje i niko пе smije vjerovati da се pojedinci imati koristi
-od toga. Imajmo· poverenje samo u sebe.

О. Mirкovic~ - O0">1ori da se pojedincima cilj. geom. ospo
·rava pravo rada па komasaciji, makar i imaJi kva!ifikacije ravne
onima, koji to vec rade. Citira stav zakona, koji govori о pravu
polaganja drz. strucnog ispita za civ. geometre i inzinjere. Ne
vidi razlike izmedju ovih pri polaganju istog. Oovori о uredbi
banske uprave iz 1911 god, i о pravilniku о -izvrsenu koma
sacije Ministar. Pravde. Pita koje је vise u vaznosti. Trazi od
Uprave da pre~uzme korak kod nadleznib, te da se ovo pitanje

-definitivno rijesi.
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! О. Dr. Kral/. - Оћјаёпјаув i kaze da је zaista nezgodno,.
ali гпога da prizna da је govornik u pravu. Predlog g. Mirko
vica је џшјевап, јег је zaista nezboda sa te strane, ёю postoje
razna zakonodavstva ро ovim pitanjima.

О. Vesovic. - Govori о mladim geometrima, koji iz skole
ulaze u iivot i о teskocama па koje nailaze. Smatra da је od
nos izmedju geometara i nadleznil1 organa пешпјевап, јег se
raspitivanje о radu geom. trazi od osoba koje ni u kom slucaju
r.isu ni u moralnom pogledu kompetentne za го, Navodi Ьijedno
stanje geom. koji rade па granici AIЬanije.

Каёе da su svi geometri cinovn. Beograda i da Ы radi
toga trebalo da imaju i dodatke beogradskih cinovnika kako Ьi
se nadoknadio gubltak dvogodisnje stalnosti u jednom mjestu,.
kao i seobni troskovi.

Govori о postupcima· g. В. Depola, pri vrbovanju clanova
za kat. Udruzenje.

О. Perovic. - Poblja tvrdjenje g. Vesovica ро pitanju g.
Depola. Govori о r:jemu kao ispravnom cinovniku i makar se·
pojedinci brane da su morali da se upisuju u novo udr. radi
njega, to пе stoji. Njegova тос nije mogla da utice па опе,..
koji su Ьili svjesni clanovi.

Preds. /!· Boskovic. - Navodi d а је sluzЬa jednog geo
metra teska i skopcana sa рuпо neprilika 1 moralne odgovorno
sti. Putovi u nasem radu su trnoviti; naglasava da је bas taj.
rad nasa moralna snaga, koja се docnije da dovede i do potpu
nog uspeha i zasluzene nagrade i priznanj11.

О. Alimpijevic. - Pozdravlja skupstinu u ime Novo
Sadske sekc. Moli Upravu ds, se zauzme za geometarski stalez...
Geometarske Komore su potrebne geometrima. Predvidjeno је
da clanovi komore mogu Ьiti samo civ. geometri, а trebalo Ьi
da svi mogu Ьiti clanovi, koji rade u_praksi - da se povede
ozblljnija debata о Komorama.

О. Mirkovic. - objasnjava da ima raznih komora па pr. u.
inzinjerskoj komori su samo privatni inzinjeri i arh. t. zv. ovlas
teni inz, i arh., а oni koji su u drz. sluzbl da su zasticeni zako·
nom i imaju udruzenje opste. - Objasnjava znacaj komora.

О. Martinic. - Novosadska sekcija preporucuje, da udru
zenje i dalje takvo, kakovoje, postoji. Kaze da се i опе koleger
koje su potpale pod utjecaj starjesina doci do svijesti i vratШ
se matici. Smatra da је zlocin osnivati nova udruzenja i da је
nasa sreca sto smo dobro udruzeni. Svi clanovi ove Jugoslavije
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zele da se ujedine i sto vise zЫize, ра i mi treba to da radimo
Ргестаёе:

1) da se izabere redaktor "Geom. glasnika" i da ga svi ро
гпайешо..

2) da se nemiпovno osnuju komore. lzdavanje ovlastenja
da se daje kvalivikovanim Псцпа.

3) da se zamoli odelenje da udje u komisiju za polaganje
ispita za civ. praksu, i jedan clan џџгџёеп]а.

4) da se odluci, gde се se odrzati sledeca godisnja skupstina.
Za redaktora ргегћаве Dr. Kralja, sto se prima акгаптасђопт,

ali Dr. Kralj navodi razloge zbog kojih пе шоёе da se primi.
Onda ргесћайе da sama uprava izabere redaktora. sto se ргппа.

G. Sva"ic. - ргеёјаёе da se skLtpstina odrzi u Zagrebu,
odnosrio и Splitu, ako se osnuje stkcija.

G. М. Sosa. - izjavljuje daje dosao u ime 40 (cetrdeset) ko- ·
lega sa jos dvojic0ll'i, Misle da sa katastarskim udruzenjem ne treba
pregovarati, jer se isto ogresilo cepanjem geometarskih radova.
Zakljucili su da se g. g. Шс, Vukenovic i Pop-Mitic iskljuce, jer
se - u agitaciju za novo udr. sluze nedozvoljenim sredstvima.

Moli da se g. Grisogono izjasni, da li i dalje ostaje clan
ovoga udr., jer su culi da on ide i па skupstinu i па sjednicu
novog udruzenja katastaraca.

G. Grisogono. - Odgovara da mu је zao, sto је neko u
njega posumnjao - to nije smjelo da bude. Govori о uzrocima
kojl su ga naterali da prisustvuje konferenciji katast. Bio је za
to da оп odvrati mlade geometre od osaivanja. novog udr. Cim
se је pocelo govoriti о drugome, оп se је udaljio. .Radio је za
opste dobro geometara.

G. Sosa. - Govori da ovu stvar treba ozblljno rasmotriti,
bez sentimentalnosti. 1 dalje da је odeijak "Bitolj" preduzeo ko
rake da se osnuje nova sekcija.

G. Dalipagic. - Govori da Ы pri izradi cinov. zakona
trebalo, da bude zastupljen i neki clan uprave.

J;rets. Boskovic. ---: Min. pravde је па to pitanje odgovori()
da је nemoguce,· ,jer Ы se onda svako udr. javilo, ра Ы to sve
Ьilo glomazno" Nego се se dati pismena predstavka, рз се se о
tome povesti racuna. l

( G. prof. Andonovic. - kaze da, u vezi sa predmetom ,()
\ komasaciji, r.e vidi razlikLt izmedн komasacije i dr. geometar po

slova u civ. geom. praksi (odobravanje).
Геометарски Гласник 3
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Moglo Ьi se dozvoliti pravo рпуагпе prakse geometrima
drz. ёшоупјсппа, ako to пе Ьi Ьilo stetno ро drzavni ровао, а
ako Ьi koristilo priv. strankama, osoblto kada su u pitanju роје
dine parcele, а geometra nema nigde Ыizu.

Опо sto је se desilo sa osniv. kat. udr. jeste za svaku osudu.
Svaki опа] ko se usudi da cijepa паве udr. treba da odgovara.
Njihova sredstva, koja upotreЫjavaju u korist svog udr. nisu
dostojna jednog udr. а sto se tice iskljucenja pojed. clanova treba
ве drzati рга vila.

Glasnik ј~ iznosio samo впџёпе stvari, ali treba podici geom.
nivo sa raspravama, а пе samo dokazivati matem. zakone.

Glasnik treba iz osnova preurediti. Treba izabrati odbor,
koji се kontrolisati sadrzaj glasnika.
~ Cita izvestaj stampan u glasniku - о skup. inter-n. udr.
geom. i stavlja svoje primjedbe. Treba raditi ро pravilima. Kroz
rupice, koje је osnovala uprava, provukli su se oni koji sada po
kusavaju da nam naskode. Borbe se пе treb~ plasiti, vec ici na
pred. Napada 01. Upravu zbog nacina izbora stalnog delegata
u intern. udr. geometara.

О. Dr. Hralj. - Obja~njava da је se u roku od 3 mjeseca
morao dati stalan del~gat, kao saradnik Permanentnog odbora u
Ciirichu, tь је ubrava uzela pravo da ga опа izabere, jer је Ьilo
krajne vreme, posto se skupstina tek ро isteku roka, za izbor
trebala da sastane.

О. Boskovic. - stavlja svoj polozaj delegata па raspolo
ze11je, ako skup. smatra da nije radeno ро pravilima. Skupstina
prima da i dalje ostane kao delegat g. gen. Boskovic.

О. Dragicevic Blazo. - govori о agitaciji clanova novog
udr., da clanovi naseg starog udr. пе mogu zbog toga da budu
ukazni cinovnici. Navodi slucaj da је jedan· c\an rekao da se је
morao upisati u katastarce da Ы doblo ukaz. Sada se ispisuje
iz toga udr. Cita referat (prijog),

О. Kazimirovic. - Trafi osnivaпje komora da Ьi se zas·
titili interesi civ. geometara.

о. Miljanic. - Predlaze da se ing. Hazdi-Vidojkovic ро·
vrati u udruz-enje.

О. Hazdi Vidoj'кovic. - moli da bude primljen za clana.
Izjavljuje da mu је Cast da se nalazi u redovima geometara. Smatra
<la su se konsolidovale prilike u udr. i zato moli da ga skup,
primi za clana poslije trogodisnje apstinencije.
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О. Gans. - Тгаё! obavestenja о licnnsti g. Н. Vidojkovica
!11 vezi sa kongresom Geom. u Sarajevu, роёго njemu nije poz
-паго, sta је tamo bllo.

Pretsedn. g. Boskovic. - postavlja оуо pitanje prisutnima i
-posto se niko nije javio za rijec, stavlja predlog щ1 glasanje, ра
se g. lng. Н: Vidojkovic prima vecinom glasova,

G. Mirkovic. - Тгай da se izdejstvuje, da i civilni geom.
imaju povl. па zeljeznici pri dolasku па кongrese.

G. R. Vlalюvic. - Риа da li паве • udr. ucestvuje pri izradi
Zakona i Pravilnika, koji interesuju паёџ struku.

G. зекгеии' R:islapcevic. - Cita predlog i rezoluciju Katastar.
џёг. geom. i inz. zatim cita odgovor GI. Uprave па njihovu, ро
nudu da udju u паёе џёгџйепје.

G. predsednik Воёкоуи: - Кайе da је џргауа nastojala da
ovo pitanje povoljno rijesi, ali nile nista uspjela do zadnjeg casa.
Poslije toga smo ih upozorili na odgovornost, koju snose cijepa
njem naseg opsteg. Udruzenja. Naglasava da се nova upr. svim
silama teziti da se ponova ujedinimo и jedno udr. i da се ovo Ьiti
-jedan deo naseg programa.

G. Nastic. - Zamjera upravi sto опа te ljude tretira kao
udruzenj€, jer to udr. de iure ne postoji. Ovlastili smo GI. Upr.,
da опа vodi pregovore, а ako Ьi oni ipak htjeli da osnuju to udr.
onda da uprava zamoli Upravu Grada i nadlezne da пе odobri nji
ћova pravila, jer vec udr. sa istim ciljem postoji.

G. Martinic. - Као predstavnik Novosadske sекс. predlaze
da se пе pridaje tome udr. nikakava vaznost. Neka se uputi jedna

-delegacija Ministru Finansija, da ga uputi u ovu stvar. Jer kada
Pravila odobrena od Ministra dodju pred Upravu Grada - naravno
da се ih i ona odobriti. Predlaze da se nadje spona GI. Upr. sa
Odelenjem kat. i drz. dobara. Da izvJeste, da nase udr. nije tako

. crno, kao sto se о njemu govori, svi se nadamo da оп sigurno
nece praviti razliku izmedju clanova jednog i dr. udгuzenja, jer је

,on na prvom mjestu covjek.
G. predsedn. Boskovic. - stavlja ovaj predl. g. Martinica na

• glasanje, koga skup. vecinom glasova prima.
G. Grisogono. - Kaze: Postoji cinjenica da ima 140 clanova

u novom udr. i о tome se mora povesti racuna. Najbolje је osta
viti GI. Upr. odrijesene ruke, kao sto је to vec rijeseno, ра сето
vidjeti, da li се ona imati uspjeha. Pita g. Н. Vidojkovica da se
jzjasni sta је htjeo sa onom izjavom: Dok se ne konsolidiraju pri
like, da dotle nije htjeo da udje u udr. - Zaкljucuje iz syega da

3*
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postoji nesporazum izmedju g. Ог. Kralja i g. Н. Vidojkovica i trazi'
da se ovaj izvine g. Or. Kralju.

G. Н. Vidojкovic. - Izjavljuje da nikada nije Ьiо и zavadi
sa g. Or. KraJjom I nikada ga nije hotimicno uvrijedio.

G. Nastic. - Каёе da ве ni • jedan пегпа ni radi cega vrije
djati • i da smo svi mi clanovi istog udruzenja.

G. l{rgovic. - Odeljak iz Рес! је protiv fuzije naseg udr. sa
njihovim kao sa celinom.

G. Тепги: - Кайе da је novo udr. izjayilo da ima iste Јп
terese kao i пазе, ра ргегпа tome пе treba izbjegavati fuzije.

G. Vesovic. - Zato sto је jedan covjek istupio u prkos озпо
vao novo udr. - пе treba s njima raspravljati. Pita ko је se павао
da Z\'anicno salje ove njihove raspise bez naplate takse - sluz
beno na kat. uprave.

С. Lekovic. - lz principa smo protiv fuzije. Glavnoj Upr. se
ostavljaju odrijesene ruke u toliko, da se pojedinac pozove, da se
yrati matici, а nikako kao cjelina, jer su oni kao pojedinacno i
istupili. Konstantuje da је ostavka GI. Upr.dosla uslijed toga, sto
nlje doslo do kolaboracije - tako smo bar razumjeli. Jer bas
ostavka GI. upr. i prisustvo g. Giisogona па njihovu skup. utica!9,
је mnogo па njihov uspjeh.

G. Milacic. - GI. Upravi date su odrejesene ruke ро ovome
pitanju. GI. Upr. mora raditi ро pravilima. Treba zamoliti prijem
коd g. nacelnika odel~nja kat. i dobare i g. Min, finansija. Obraz
loziti im da mi nismo protivnici ustanove, niti sefa jos manje ana
cionalni elemenat, vec nacionalni Jugosloveni. Оа mi hocemo da
nas predstavnik bude nasa uprava, а nikako posrednici, koji hoce
karijeru preko nasih ledja. Treba predloziti stetne posledice cije
panja udr. uslijed сеЬа se stvaraju razni frontovi. Zamoliti da oni
uticu da dodje do sjedinjenja svih geometar. snaga u interesu
same institucije, struke i staleza. - Predlog је jednoglasno usvojen.

Na zahtev g. Predsednika, da pojedinci i grupe podnesu pi
smene predloge i zelje koje se stavljaju u rad glavnoj upravi, pod
neo је g. М. Vesovic preqlog ode!jka »Pozarevac».

1) Оа se geometrima dozyoli slobodno kretanje u praznicne
dane za vreme terenskog rada. 2.) Оа se utvrdi radna norma za
rad па terenu. З) Оа svi geometri doЬiju 1 razred skupoce jer se
svi formalno smatraju beogradskim cinovnicima. 4) Оа se spreci
uvlacenje nestrucnog оsоЬ!ја u geometarske radove. 5). Оа se
umoli nadlezno odeljenje za pravovremeno dayanje ukaza, unapre-
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•dјепја i t. d. 6.) Оа se vise райпје povede о uredjenju geom. gJa
snika i njegovoj sadrzini.

G. Dragicevic Blaza podnosi predlog u kom istice da ima ne
koJiko vrsra geometara to jest geometara sa raznim kvalifikacijama

·i da ih ima dosta sa minimalnom spremom. Zbog ovoga trpi vise
puta rad па ргегпегџ ра cak i iskusniji geometri, jer us!ed nespo
sobnosti syojih рогпосгпка nisu ёевю puta u stanju da dadu рго
pisani minimum. Navodi nekoliko primera gde зџ postavljeni za

. sefove sekcije ljudi bez dovoljno зргегпе i da zbog toga vise puta
i s1uzba strada pored raznih trvenja koja se pod takvim okolno
stima javljaju. Moli novu glavnu upravu, da ista umoli Ode!enje
katastra da se slicni slucajevi пе Ьi ponovili jer to rdjayo utice па
sluzЬenike а tako isto ide па ustrb same s1uzbe.

g. Bosko Simic svojim pred!ogom obrazlaze teski i naporni
posao geometara па terenu u oskudici najpotrebnijih uslova za
zivot. Istice da је sluzba geometara mnogo vaznija i napornija od
svih ostalih sluzba drzavnih. _Neuredan stan, rdjava hrana i naporan
posao ucinice da nas organizam mora oboleti, medjutim nama kao
i nasim pretpostavljenima treba da је cilj da sacuvamo nace umne
i fizicke snage, jer samo tako Ьicemo korisni za drzayu i njene
interese. Zato stavlja predlog da glavna uprava poradi na tome

·da se geometrima dozvoli subotom posle podne ili nedeljom do-
lazak iz sela u varos da Ьi se mog]i snabdeti zivotnim namirni

·Cama i ostaJim potrebama za zivot.
Skupstina prima pomenute predloge i stav]ja se u duznost

novoj upravi da ро tim pred]ozima radi.
G. Boskovic. - Zahvaljuje па saradnji u ime GI. Upra\7e

moli, da ucenici kongresa pozdrave ostale kolege i da im poruce
,da се uprava da uradi sve sto bude u njenoj moci. Ako naidjemo
na teskoce, obavjestiti cemo vas. А mi necemo nikada Ьiti rusi

•oci ove nase divne organizacije - udruzenje geometara. Zeli svima
:svako dobro i uspjeh u radu.

Skupstina se zakljucuje u 19·30 casova_
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ИэвешrаЈи из СеkпиЈа

Из секције Загреб
ЗАПИСНИК

редовите гл. скупштине Удружења геометара секције Загреб, обдржаване-
дне 8. марта 1931. у просторијама кат. управе у Загребу.

Дневни ред:
1) Поздрав предсједника
2) Извештај тајника
3) Извештај благајника
4) Извештај ревизионалног одбора
5) Реферат о изванредној главној скупштини удружења,

од 18. јануара о. г.
6) Разрешница Управном одбору секције
7) Према чл. 56. правила избор новог одбора секције
8) Евентуалија
Од стране одбора прису'ствују г.г. Швариh Милан пред-

сједник; Кризманић Јосип тајник, Вулетић Јосип благајник те
Харапин Драгутин, Мавриh Јосип и Божић Будислав.

У 10.15 сати ДО подне отвара предсједник ГЛ. СКУПШТИ~
ну. Прије прелаза на дневни ред предлаже предсједник, да.
се одашаље брзојав Њег. Вел. Краљу Југославије слиједеhег
садржаја:

\

Њег .. Вел. Краљу Александру !.
Београд

Удружење геометара Краљевине Југославије секције За
греб подастире Вашем Величанству са своје главне годишње
скупштине израз непоколебиве вјерности и оданости

Швариh предсједник

Свеукупно чланство попратило је овај предлог са гром
ним "Живио Краљ"!

Иза. тога предлаже предсједник, да се одашаље овај,
поздравни брзојав г. Геод. ђенералу Стеви Бошковићу пред.
Гл. Управе.

Геодейска ђенерал Сйеван Бошковип
шеф војно географског института

Београд
Са секцијске скупштине поздрављамо нашег дичног

предсједника Швариh предсједник секц.
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Чланство то са радошћу прихваћа уз поклик "Живио
наш предсједник ..

Затим предлаже, да се поздрави г.г предсједник Владе,
Министар Финансија и начелник Оделења катастра Инж. Ста
ноје Недељковић, брзојавима овог садржаја:

Предсједнику Владе армијском ђенералу Пейру Живковилу
Београд

Вршећи послове одржавања државног премера, окуп
љени геометри на главној скупштини Удружења Краљевине
Југославије секције Загреб, поздрављају Вашу Екселенцију

Швариh предсједник

Министр» Финансија Др. Станку Шверљуги
Београд

Геометри Удружења секције Загреб, окупљени на својој
главној скупштини у Загребу као сарадници на новом пре
мјеру државе поздрављају Вашу преузвишеност

Швариh предсједник

lng. Сйихноје Недељковип
начелник Оделења за катастар и државна добра

Београд

Радећи за успјех премера државе и напредак струке,
поздрављају Вас са главне скупштине удружења геометара
секције Загреб

Швариh предсједник

Свеукупно чланство то једнодушно прихваћа уз поклик
"Живили".

1) Предазећи на дневни ред, предсједник у свом поздрав
ном говору, поздравља г. Ивон Камила шефа одсјека за ка
тастар и државна добра код Савске фин. дир. и Мавриh Јо
сипа шефа Кат. упр. у Загребу као куhедомаhине. Затим раз
лаже у кратким потезима рад секције као и задатак исте, те
позива чланство, да спреми материјал за конгрес удружења,
који he се обдржавати г. 1932. у Сплиту, ако дотле Сплит
оснује секцију а у противном случају у Загребу.

На том конгресу имаде секција Загреб, као основатељ
удружења а и обзиром на прилике у сјеверним крајевима,
гдје је катастарски премјер завршен и земљиштне књиге јур
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основане, спремити елаборат о приликама, које владају у
струци на територију њене секције.

2) Тајник г. Кризманић прочитао ј-е записник прошле гл.
скупштине од 2. III. 1930., који је примљен на знање а за

·овјеровитеља записника буду изабрана г. г. Харапин Драгутин
и Божиh Будислав.

Затим извјешћује, да су се обдржавале 4 одборске сјед
нице на којима се у главном претресало питање разних несу
гласица и затегнутих односа у секцији Београд, као и у главном
удружењу, које су коначно уродиле и оставком главне управе
удружења. Тиме је тајнички извјештај завр

1
шен, који скуп

штина на знање прима, те се прелази на извештај благајника.
3) Благајник г. Вулетић извјешћује, да је стање благајне

у год. 1930/31 са даном 8.-III-1931. слиједеhе:
остатак из год. 1929/30 Дин. 2175.-

у год. 1930/31 увишло на чланарини " 6490·-
Свега Дин. 8665.-

Дин. 3045·
" 2000·-

Дин. 5045·- 5045·-
Остаје готовина 3620·

која је уложена у Поштанској штедионици.
Чланова имаде 6Q
Мишљења је, да је секција Загреб дала доста главној

управи, јер београдска секција, која броји 340 чланова дала
је главној управи око дин. 4790.- а према чланству је имала
убрати своту цирка од дин. 40.800·-, секција Сарајево, дала
је дин. 3000·- а секција новосадска дин. 1500.- па према
томе држи, да је загребачка секција размјерно дала превише.

Изнаша надаље, да имаде немарних чланова, који би
према чл. 18. слово г. требало искључити, јер дугују чла
нарину почам од 12 до 48 мјесеци. Након дебате обећавају
г. г. колеге, да· he немарне платце особно подсјетити на за
немарене дужности, што се прима до знања.

Тјеком ове године иступили су из секције г. г. Ралић
Симеон и Трајбер Игњац а умрли су члан утемељитељ Кре
ковић Милан из Загреба и инж. Михаљевиh Романов из По
дравске Слатине.

Извештај благајника прима се на знање и прелази на
1извештај ревиаионалног одбора.

издатак разно
главној управи

Укупно



41

4) У име ревизионалног одбора извјешћује г. Русињак,
да су прегледане књиге и прилози те је све у реду пронађено,

·тај извештај се прима на знање.
5) Реферат о изванредној главној скупштини Удружења

· од 18. 1. 1931.
Предсједник чита по делегатима састављен реферат о

• току скупштине, који се похрањује у архиви.
Генерал г. Бошковић изабран је поновно предсједником

гл. Удружења, усљед чега је предложио сљедеће смјернице
-свога рада:

1) Што теснији контакт са водећим факторима, који
раде на државном премеру и 2) што више сконцетрирати

· све геометарске геодетске силе у једно удружење, који имаду
пред собом једно велико хисторијско дјело, да израде што
модернији катастар, а то се може једино онда, ако силе

-остану ;једињене а не поцјепане и моли, да га се у том
раду помогне. Пошто је основано ново друштво кат. геоме
тара, завршава скупштину и наглашује, да he она господа,
која цјепају рад културних раденика у овом часу, сносити
и одговорност. Тражи овлашћење за главну управу, да пре
говара и уреди тај спор, неће ли то ново друштво, нека се
подузму кораци, да се_ том новом друштву не 'одобре правила.
Изгледа му, да то ново друштво није тако црно како изгледа.

Скупштина прима тај реферат на знање.
7) Избор управног одбора секције за год. 1931/32. према

• чл. 56. колега г. Берић предлаже, да се цј ели стари одбор
.изабере "per a1camationen-, скупштина то једногласно прима.

Према томе је изабран за предсједника г. Шварић Милан
• овл. цив. геом.; за подпредсједника г. Хорват Пајо, проф.
тех. фак. универз. за тајника г. Кризманић Јосип агр. в. сав .

. за благајника г. Вулетић Јосип шеф нат управе у Бјеловару
те одборнике г. г. Харапин Драгутин овл. цив. геом., Мавриh
Јосип шеф ~ат. управе у Загребу, Хорват Стево геод. пристав

·тех. фак. универз. Божиh Будислав држ. геом. у М· и Јемрић
. Драгутин овл. цив. геом. ,

Према члану 58. изабрани су у ревиаионални одбор г. г.
Русињак Антун, Крушњак Иван и Трнинић. •

Према чл. 43. изабрани су за заступнике у гл. управи
~удружења г. г. Шварић Милан и Ивон Камило а за замјенике
.г. г. Клајн Самуел и Харапин Драгутин.
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Предсједник се захваљује на повјерењу, које му је иска
зано поновним избором и моли, да се на дојдућем конгресу
не дебатира много о раду у крајевима, гдје се струка истом
развија, већ да се код нас припази на рад, јер код нас је
струка старија па треба ниво задржавати и дићи га по
могућности.

• Стога моли г. г. шефове кат. управа, да сакупе све
податке за елаборат, што би се имало изнести на дојдунем
конгресу, ради стручне критике и исправка евентуалних гре
шака, па да остане рад на оној висини на којој је затечен.

8) Евентуалија.
Кол. Вилетић замјера, што на главној скупштини удру-:

жења у Београду, није изабран ниједан члан наше секције
у Ревизионални одбор, (чл. 43) па моли, да се у будуће бира,
из појединих секција а не само из београдске.

Кол. г. Лелић из Петриња, моли, да се заштите интереси
цив. геометара, за примјер навађа : код судбених очевица
зову као тех. вјештака - уредовног вјештака задружног
повјереника а други пута опет шумара. У Глини обавља те
послове грунтовничар на позив власти.

Г. Ивон шеф одсјека за катастар и држ. добра савске·
фин. дирекције примјећује, да је то питање било претресано,
и да је обећано, да he то питање бити регулирана новим за
коном о земљишним књигама. Тај закон је изашао али га он
није још добио - па незна, да ли је то питање уређено,
стога предлаже, да се умоли Гл. управа, да начини представку
и да поради на томе, да се то запречи а да судбене власти·

· могу узимати само квалификована лица као тех. вјештака
на судбене очевиде.

Подједно примјећује г. Иван, да је углед геометра у
друштву много пао, јер је год. 1-924. дато свакоме овлаш
пење, па моли г. г. колеге, да га подупру у томе, да се
одузме одобрење онима, који нису способни за тај посао.
Мишљења је, да се грађевним инж. у опне недају овлашћења
за цив. геом., нека сваки остане код своје струке за коју се
специализирао.

Кол. Лелић спомиње,' да се судови и обл~сти не држе,
за обређење трошковника цив. геом., тарифе прописане по
Наредби Покрајинске управе од год. 1923. Моли, да се
начини нова тарифа за цив. геом., за коју нека управа на
стоји, да ју и судови и цивилне власти прихвате .. Тајник моли
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колегу r. Лелића, да поднесе скицу такове тарифе, да се
узмогне на прихвату исте даље порадити.

Критизира што неке колеге употребљавају шгампиље
са државним грбом, што § 15. цитиране наредбе изричито.
забрањује. Кол. r. Трнинић примјећује, да ту овласт имаду
инж. по закону о коморама, док геометри те овласти немају.

Надаље критикује Кол. Лелић, што проф. Андоновин
тражи, да и његови ђаци средње тех. школе добе овлаштење
за зем. зај. и комасације, па моли, да се запречи генерали
зирање овласти за зем. заједнице и комасације, јер исте
могу обављати само они, који имаду испит за комасације.

Кол_. г. Иван је мишљења, да се пропише, да сваки.
геометар који полаже испит за овлаштење, мора полагати и
тај испит за комасације а онда ко хоће или неће обављати.
просто му било.

Даље је настављена невезана дебата о питању коморе
и .новог Правилника рада за цив. геом. и тиме буде скупштина
у 12·50 h закључена. '

Из секције "Југ" - Битољ
ЗАПИСНИК

Конституирајуhе Скупштине Секције .Југ>, Удр. Геом. Краљевине Југославије
одржане 19. јануар~ 1931. године у сали Средње Техн. Школе у Београду.

Седницу је отворио у 19 h колега Рихард Гане изло
живши колегама значај оснивања једне Секције Удружења
на територији Јужне Србије и Црне Горе. Колега Гане се
сложио у томе са осталим делегатима да је дотична Скуп
штина пуноправна и по правилима Удружења и по 'распо
ложењу међу геометрима на Југу.

Након краће дискусије усвојен је Бийсољ као йрисремено
седиииие секције јер је у, Битољском Одељку моментално
највише организовано геометара од свих геометара на Југу.

Како би Управа Секције могла , самостално радити и
решавати Скупштина решава да већина управе буде бирана
из Битоља.

Након тога споразумно је изабрана следећа Управа
Секције "Југ".

Председник Лишка Димийсрије: Ј Подйредседник Урош
Крговић ; // Подйредседник Божидар Панип : Ј секрейсар
Миле Соса; // секрейсар Блажо Драгипевип : Благајник Ле
ковин Владимир.
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Чланови Уйраве : Јовановип Милушин, Церовип Лазар,
• Терзип Хусеин, Ждерип Бранко, Пойовип Душан и Ројиђ. Иво.

Надзорни Одбор : Рихард Ганс, Тигл Карло и Му
лабдип Неџиб.

Заменици: Добривоје Кртйип, Срето Гр&иh и Осман
Трхуљ:

Решено је затим да чланарина до 1930 год. припадне
• Секцији Београд; а после тога Секцији "Југ".

Одборске седнице држат he се у Битољу; Гл. годишња
, Скупштина у Скопљу као и неке важније шире конференције.

Прва заједничка седница представника одељака са Сек
цијом одржала би се о Ускрсу у Скопљу.

Записник Одборских Седница слаhе Секција не само
Гл. Управи него и појединим Одељцима.

Исти дан на скупштини, Београдске Секције поздрављено
оснивање и агилност колега са Југа.

Из секције Битољ

ЗАПИСНИК
Одборске Седнице Секције ,Jyr•

одржане у Битољу 9. II. 1931. год, у присуству свих одборника из Битоља
ради органиаацнје рада у Секцији. ' •

Седницу је отворио колега Лишка у 7 h и одмах се
прешло на решавање најважнијих питања; те је између
осталог решено следеhе: '

1) Надзорни Одбор бившег Одељка "Битољ" преузет
he тајничке и благајничке књиге од бившег благајника и
секретара Одељка и предати истима Секције/ "Југ", са по-

• требним извештајима.
2) Благајник Секције извршит he iшйлашу чланарине

за 1930 год. у колико није подмирења и о томе поднети
извештај Одборској Седници.

3) Чланарина he се найлаћивайи: шромесечно и наплата
означити на исказницама потписом примаоца новца у одго
варајуhу рубрику.

4) Сваки одељак нека са-стави тачан сйисак чланова а
исти. достави овој Секцији ради евиденције, доставе гласила
и уредног наплаћивања чланарине.

5) Одељци нека шаљу чланарину сваких три месеца на
поштански претинац N2 11 као и сву осталу преписку.
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6) Чланарину нека одељци шаљу Секцији најдаље до,
15 марша; јуна; сеййсембра односно децембра. ,

7) Заосталу чланарину у год. 1930 год. нека Одељци·
иийо ире сакуйе и досшаве Секцији .Београд", ради ликви
дације са истом.

8) Чим Секција добије списак чланова послане Одељ
цима чланске карте попуњене за сваког појединца; зато по
шаљите списак чланова што пре:

9) Ставља се у дужност председнику и секретару да.
питају Гл. Управу, што је учинила йо йлийању каш. Удружења.

10) Нека секретар замоли Гл. Уйраву да йошаље ЈО·
ком. Гласника М 1 за 1930 год.

11) Одбор he што чешће сазивати што шире конферен
ције свих чланова на којима he поднети извештај са Одбор
ских седница а уједно ће известити чланове о актуелним .
питањима.

12) Саветује се Управама Одељака да то исто чине у
седиштима својих Одељака.

13) Секција Ье своје огласе истицати у нарачитим огла
сним орманчићима.

14) 'Зайисник са консйиийуирајуће Скуйиайине Секције
"Југ" нека се достави редакцији Гласника ради шлйамйања
у истом.

Са задовољством констатује Секција велику активност
Одељака у Струмици и Пећи.

После ових закључака седницу је закључио председник
колега Лишка у 6 h п. п.

Из секције Нови Сад
На редовној годишњој скупштини Удружења Геометара

Краљевине Југославије Секција Нова Сад, која је одржана
дне 4. јануара 1931. изабрана је следећа Управа:

Председник: Мартиниh Славко, цивилни овлашћени гео
метар Нови Сад.

Подпредседникг Кавимировин Гавра цивилни овлашћени
геометар Ириг.

Тајник: Кужник Матеј' катастрални геометар Нови Сад.
Благајник: Трнић Стеван, шеф кат. Управе, Нови Сад.
Заменик тајника: Пивк Леополд цив. геом., Нови Сад.
Заменик благајника: Антуновић • Антон, Катастр. геом.

Нови Сад.
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Чланови одбора: !:>улат Едо, овл. цив. геометар, Стари
Бечеј; Пин Паја, овл. цив. геометар, Велики Бечкерек; Гри

-согоно Бернард, кат. геометар, Пожаревац; Берковиh Ђуро,
овл. цив. геометар, Стари Футог.

Надзорни одбор: Сабо Александар, шеф катаст. Управе
Сомбор; Мразовац Томо, овл. цив. геометар, Нови Сад и
.јрафенауер Здравко, Катаст, геометар, Велики Бечкерек.

Из секције Београд
3АПИСНИК

скупштине Удружења Геометара - Секције Београд

Г. Гризогоно : отвара скупштину, поздравља Њ. В. Краља
(велики аплауз), затим поздравља r. Недељковића и г. Dr.
Краља. Чита оставку Dr. Краља и уз краће потезе коментарише
о њој. Дотиче се оставке r. Милачића, која није примљена

.Говори о оснивању новог Удружења и о акцији Секције, да
колеге не долазе у то Удружење. И управа је била противна
том оснивању. Говори о своме одласку на седницу новог Удру
жења, где је казао да није дошао од стране нашег Удружења,

..веh само као добар колега, који их саветује да се врате ста
роме Удружењу. Главна Управа је такође радила на спора
зуму, али није имала у томе успеха. Сада су јој остављене
слободне руке, и она he све учинити да осујети зло, које је
узело веh прилично велике размере. Beh се осећа штетност
тога покрета и по томе, што су настале свађе у редовима гео
метара. Налази да је зло што колеге, необавештене, нападају
колеге из Београда, и ако ови могу да послуже само као
пример, јер су радили, а и радиће, у правцу који је преко
потребан да би смо остали у заједници и сложно се борили

• за своја права. Управа београдске секције помагала је Главну
-Управу у свему, а највише кад је рађено на чиновничком За
кону. Том приликом је имала и своје делегате, који су радили
на томе.

Предлаже, у име надзорног одбора за овераче благајне
r.r. Меденицу, Пркиhа и Крговића, а. за овераче записника
г.г, Меденицу, Пркића и Раслапчевићв, што се једногласно
.прииа.

Г. Радић : чита извештај Управе. Говори колико је било
тешко радити у Удружењу, јер су се појавиле многе незгоде,
од којих и оставка r. Dr. Краља. Г.г. Гризогоно и Милачиh



47

,су били изабрани за стручни одбор који ве радити на изради
чиновничког Закона.

Г. Таноеић: говори о оснивању новог Удружења које је
довело у незгодан положај ово друго. За данас то још није
толико страшно али доцније то све може да има јачег ути
цајв, Ради тога се морају наћи путеви да се дође до спо
разума.

Г. Крговиђ : предлаже да се пређе на следећу тачку
дневнога реда (извештај благајне) што се одмах прима.

/

Г. Пойовић: излаже стање благајне.
Г. Крговип (члан надзорног одбора): Саопштава да су

књиге прегледане и примљене у реду. Напомиње да има чла
нова који нису измирили дуговање.

Г. Хаии-Видојковић : каже да има чланова који нису
опоменути за улог, па су ради тога остала неизмирена њи
хова дуговања.

Г. Драгићевип: слаже се са предходним говорником да
није довољно рађено на томе. (Благајници реагирају).

Г. Вешоеип : напомиње да није баш тако, а као пример
наводи пожаревачку секцију, у којој нема, ни једног члана
који није платио целу чланарину.

Г. Гане: брани благајнике и каже да секције треба да
стварају поверенике, који би за време исплате узимали улоге.
А благајник да води рачуна о крупним дуговањима.

Г. Грисогоно : каже да је то велики посао и да је врло
тешко водити га. Заго и има два благајника. Они су радили
колико су год могли.

Г. Хани-Видојкавип: говори како није довољно само ра
дити, вен треба имати добре директиве. Наводи примере не
ких Удружења како се то ради.

Г. Бошковип : пита се шта he се радити са оним члано
вима, који су опоменути више пута, па ипак нису измирили
своја дуговања, што јасно показује да они то нене да учине.

Г. Савић: при скупљању чланарине, нема кривице до
благајника, јер сваки члан чека да се од њега тражи новац.
Наводи као пример случај са паушалом. Пошто је једном тај
додатак био укинут и читавих осам месеци није ништа по томе
Учињено, то је исплата тога додатак дошла сасвим неочеки
вано. То је била нека врста уштеде, зато је донето решење
да свако одвоји једну суму (100 дин.) за Дом Геометара, који
треба да се подиже. О томе су обавештени сви чланови. На
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то је колега Лековий одговорио како су они увређени тиме·
што је речено да је паушал "неочекиваыо" добивен, и у про
тест тога нису дали ништа. Говори о чековима, и апелује на
другове да шаљу уредно своје улоге.

Г. Лековип : секција није у опште добила предлог скуп- ,
љање прилога за Дом, веh су то добили само двојица колега.
А зашто? Говори о несавесном раду колеге Илина, који није
хтео да прими чланске улоге. Каже да су му књиге узели
готово на силу. Наводи како Секција »Београд" не пише до
вољно јасно. Устаје противу тога што је за паушал речено
да је неочекиван.

Даје се разрешница сш.аро} Уйрави. Г. r. оверачи кон-,
статују колико ко има гласова (по пуномоhију).

Г. Пейровић: гонори о одлуци за пуномоhија. Каже да
Младеновац није добио одобрење осуства за данас, па према
томе треба усвојити пуномоhија. При доношењу одлуке узето.
је генерално (за све) који су ван Београда. •

Г. Вешовић : протествује што пуномоhија важе само за
јужне крајеве.'

Г. Влаховил :· објашњава како је донето такво решење.
Тиме се хтело да што већи број чланова (из ближе околине

• Београда) долази на седнице, и из тога разлога је решено
да се нуномоhијэ дају само за јужне· крајеве.

Г. Меденица: изјављује колико чланова има присутних"
а колико пуномоhија (203 гл.).

Приступа се гласању и читању гласова, Изабрана је ова
Управа:

Председник: r. Грисогоно Пера; п.председник r. Вла
ховић Рад.; п.председник II: r. Петровић Радм. ; секретар I:
r. Миловановиh Мил.; секретар II: r. Мишевиh Петар; бла
гајник 1: r. Поповић Арса; благајник 11. г-ца Васиљевић Зора.

Управни Одбор: r. Лучки Ђорђе, r. Вешовић Рад., r.
Миљаниh Аким, r. Настиh, r. Антоновић Божидар (не може да

• се прими, на место његово долази Добривоје Крстић), r. Грђић,
r. Панић, r. Крстић Добривоје.

Надзорни Одбор: r. Бисић Мехмед, r. Савин Десимир,
г. Гане Рихард (пошто је у надзорном одбору гл. управе то
не може да се прими), r. Антиh Захарије.

Заменици r. Вешовић Рад., г-ца Чабак Надежда.
Делегати за Главну Управу: r. Грисогоно Пера и r. Радин

Лука.
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Заменици: r. Красојевић Војислав и Тривунац.
За п.председника изабран је r. Димитрије Милачић, али

он моли да га ослободе тога и предлаже на своје место r.
Петровића, што се прима. Наводи да је задовољан током·
скупштине, да се не би мислило да су то личне ствари, већ
принципијалне, због којих не може да се прими.

Г. Грисогоно : Захваљује на поверењу и у своме новом
бирању види само захвалу за досадашњи рад. Трудиће се свим
силама, да оправда то поверење и радине нарочито на томе
да покупе све људе у једно Удружење Геометара, да створи
једну заједницу, која he радити на побољшању материјалних
и моралних прилика свих геометара.

Г. Милачиh: Захваљује колегама на поновном бирању.
У току 6 год. од како је члан удружења, имао је част да буде
биран и уживао је поверење и ако није увек успео да задо
вољи резултатом свога рада. Данашњим избором је опет по
частвован, зато моли да колеге приме, за све то, његову најтоп
лију захвалност. Повлачи се желећи новој Управи добар успех.

Г. Грисогоно : моли све да предлоге учине писмено, јер
се скупштина мора довршити ради оних, који требају да пу
тују. (већ је 3 и 30 по подне): Скупштина се закључује у 15
и 30 часова.

(Дискусија о Удр. Кат. Геом. и Инж. изостављено је из
овог записника јер се о томе дискутовало и решавало на Гл.
Год. скупштини одржаној дан раније.) (Прим. уредн.).

Председник Београдске Секције r. Пера Грисогоно
изјавио је на једној седници Гл. Управе, да је Управи Бео
градске секције поднео оставку на положај председника сек
ције и делегата при Гл. Управи. Мотивисао је оставку тако
што је сматрао, да је он тангиран протестом. r. Радмила Пе
тровића који је протествовао. да се у секцији ништа не ради
договорно због чега је r. Р. Петровић поднео оставку.

Кад се Гл. Управа обратила r. Петровићу за . послове
удружења и истодобно тражила извејштај по овој ствари,
добила је следепе писмо:

Главној Уйрава Удружења Геомейихра Краљевине Југославије
Београд

Још зимус, много раније од оставке r. Грисогона, под
нео сам писмену оставку на положај потпреседника при управи

Геометарски Гласник 4
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секције "Београд", при КОЈОЈ пак и данас остајем. Мотиви
оставке • били су у вези са радом Управе, односно појединих
њених чланова који су подузимали извесне кораке без прет
ходног дужног консултовања и одобрења осталих чланова,
нашто се ја са таквим начином рада нисам могао сложити.

Чуди ме да се још увек третирам као потпреседник, када
своју оставку нисам повукао, и да ми се као таквом, обраћате
за послове удружења.

Молим Вас да ово примите к знању и да по могућству
оштампате у наредном броју Геометар Гласника, како би чла
нови секције, који су ме изабрали, били благовремено обавеш
тени о мојој оставци.

16 јуна 1931 год.
у Стојнику

С колегијалним поздравом
Петровиli

На ово је Гл. Управа одговорила г. Петровићу да треба
и даље да врши дужности које су му. дате поворењем чла
нова, тим пре што његову остапку није уважи:'!а ни једна над
лежна управа. Одговор г. Петровића још није до сада стигао.

Што се тиче оставке г. П. Грисогона, њу је Гл. Управа
примила к знању, тим пре што . се из списка чланова Удр.
Кат. Инж. и Геом. види да је исти постао члан тога удружења.

Званичних извештаја по овом питању Гл. Управа до сада
још није добила од Управе Београдске секције, па зато није
по овоме ни решавано.

Поново је тражен извештај.

'

Рад rлавне управе по reli.yhим пиrањима

Рад Јлавне Уйраве по текућим питањима Удружења и
рад на споразуму са Удружењем катастарских инжињера и
геометара.

Главна Управа одржала је до сада шест седница. На тим
седницама поред редовних послова решавана су и ова акту
елна питања општег значаја :

/. седница одржана је 3. фебр. т. г. На њој се решило
.поред осталих питања и то да се учини посета г. Начелнику
Оделења Катастра и да му се саопшти становиште Гл. Управе
као претставника Удруж. Геометара, да му се достави програм
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·рада нове Управе и да Управа жели да сарађује са Оделењем
'Катастра а у интересу државе и геометара. Управа решава да
r. Начелника посети Председник, геод. ђен. r. Бошковић и

.делегат r. П. Гриаогоно. Меморандум који је предат r. На
-челнику је следеће садржине:

··Оделењу Кайииийра и Државних Добара
Финансија.

Минисйарства •

Београд
На конгресу Удружења Геометара Краљевине Југославије,

1 манифестовано је јединство. свих rеометарских снага наше Кра
. љевине у једно једино Удружење. Ово је на конгресу нарочито
• било наглашено и ако после вишегодишњег живота овог
Удружења, баш зато што се је оснивањем новог Удружења
Катастарских Геометара и Инжињера, унела дисхармонија у
раду вел постојећег општег Удружења Геометара. Као још

·-тежа последица овога, појавила се нетрпељивост између чла
нова старог и новог Удружења, која he довести до неискре
них односа и у служби и приватном животу Геометара. До
овог закључка дошла је ова Управа после дужег посматрања
прилика.

Главној Управи Удружења Геометара нарочито је стало до
тога, да се ове нетрпељивости између чланова изгладе, да се све
агитације и са једне и са друге стране обуставе и да опште

-Удружење Геометара пође оним путем, који he бити од нај-
веће користи и за државу и за појединца. Тај пут је неде

. љивост досада постојећег Удружења и колаборација његова
са Оделењем Катастра и Добара, што је такође подвучено

·од свих говорника на Конгресу.
Главна Управа моли Оделење Катастра н Добара др сво

јим саветима утиче код новог Удружења, да би се дошло до
корисног споразума и да се чланови тог Удружења врате сво
јој матици, где би им и било право место, а што ова Управа
-свесрдно жели.

Ову молбу подноси Главна Управа из следећих разлога:
1) Конгрес Геометара дао је Главној Управи одрешене

·руке по овом питању с тим да Главна Управа поступи по
правилима Удружења. (по правилима Удружења то ново
Удружење неби могло ступити као целина у старо, јер као
целина улазе само секције у Удружење док као чланови могли

-би сви ући у наше Удружење без запрека).
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2) Даљи опстанак новог Удружења служио би као под
лога оснивању разних геометарских Удружења (као н. нр.
цивилних геометара, геометара пречана и т. д.), што је и юr
самом Конгресу наглашено од њихове стране, а ово би само
још више појачало конфузију и довело опет до оног не
сносног стања које је владало пре јединства свих геометара.
Као даља последица појавила би се акција група и поједи
наца, што ова Главна Управа неби могла никада и ником,
препоручити.

3) У случају под 2) на међународним скуповима Геоме
тара не би могло бити правих представника Геометара наше·
Краљевине, јер не би могли иступити као целина, а то би
онда бацило рђаву сенку на наш геометарски сталеж као
организацију. и самим тим наше rдружење Геометара као
целина било би изоловано при решавању интернационалних
проблема геометарске струке.

4) Главна Управа Удружења Геометара сматра да сама,
база на којој је основано ново Удружење није згодно иза
брана из разлога што се у њиховом програму, који је исто
ветан са нашим, наглашава сарадња са Оделењем Катастра и·
Добара по свим питањима. из чега се може закључити као,
да је старо Удружење Геометара .стадно било у некој опреци
са Оделењем Катастра и Добара, што међутим не .одговара
стварности, што је нярочуго истакнуто од свих присутних на
скупштини.

Надаље моли Главна Управа Оделење Катастра и Добара,
да исто покаже сву своју предусретљивост по начелним пи
тањима решавања односа између геометара с једне стране и
Оделења с друге стране, а у духу Закона и Уредаба које
регулишу службене односе геометара. Ово Главна Управа
подноси у учтивој форми рез икаквих императивних захтеваr
и једино у том циљу, да се побољшају прилике под којима
раде геометри. Овим решењем постигло би се то, да би гео
метри све своје снаге посветили раду, јер не би имали пред
собом решавање материјалних и других проблема.

Ближи додир Оделења Катастра и Добара и Удружења
Геометара био би по мишљењу Главне Управе, једини пут за.
правилно решење свих проблема геометарске струке. На овај
начин би се сузбила акција појединаца, која шкоди, н њима
као и општој ствари. Појединцима би се у више случајева
могло од саме Управе објаснити да ли имају извесних права
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која траже или не, и Главној Управи остала би за решавање
-само начелна питања општег значаја.

Главна Управа се нада да Ье код Оделења Катастра и До
-бара наићи на добар пријем и верује да пе Оделење тежити
оном решењу, које he бити најцелисходније за општу ствар,
како за Државу тако и за Удружење Геометара, а преко
'Њих и за појединце.

У Београду, 16.-II.-1931. год.

1. секретар,
ng. Јован. Раслаичевип

Председник
Гл. Управе Удруж. Геом, Краљ. Југославије

геод. ђен. Сш. Бошковић

Поводом представке цив. теом. r. Мирковића решено је \
да се ургира код надлежних за што скорије доношење општег
комасационог закона за целу вемљу,

Даље је решено да се умоли r. Начелник Оделења Ка
·тастра за повољно решење по питању недељног одмора гео
метара на терену, по питању њихових принадлежности и уна
пређења.

Главна Управа нарочиту пажњу показала је питању спо
разума са Удр. Кат. Инж. и Геом. Управа доноси одлуку,
поспе свестране- дискусије, да је спремна да ради свим силама

-на томе да се ново основано удруж. споји са већ постојећим,
да би заједничким снагама решавали сталешка и стручна пи

·тања геометара и тиме користили општој ствари.
О~о питање решава се тако, да сви чланови новог Удру

жења уђу појединачно без запрека а да им се зато уступе
.два места у Гл. Управи (једног потпредседника и једног еко
нома а у Управи секције Београд место потпредседника и два.
места членова Управе. Пошто ово уступање места није у духу
правила то има да се претходно добије пристанак секција.

·Ово да буде база за споразум са Удр. Кат. Гвом. и Инж.
II седница одржана је 15 фебруара 1931. На њој су ре

шавана питања у вези са међународном федерацијом Геоме
тара односно правила, члан,,зрине и: ближег додира. Решено,
да се пошаљу Задрузи Геометара заостали неплаћени улози
Гл, Управе. Решава се да се одложи штампање "Геом. Глас
ника" док Гл. Управа не нађе уредника, пошто исти није био
изабран на годишњој скупштини.

1/1. седница одржана је 25 фебр. т. r. ово је заједничка
-седница Главне Управе и Управе Кат. Геом. и Инж. Циљ сед-



54

ници био је рад на споразу~у а у духу закључака наше I седни-
це Ова седница трајала је три сата. У дискусији су учество
вали чланови и једне и друге Управе тражећи начина да до
споразума дође, Ради обавештења· свих чланова овај се за
писник штампа у целости :

ЗАПИСНИК
Заједничке седнице Главне Управе Удружења Геометара

и Управе Катастарских Инжињера и Геометара одржане у
Војно-Географском Институту 25 фебр. 1931. год. :(почетак

. у 17 час.).
Присуйни :

а) Претседник Гл. Упр. Удр. Геометара геод. ђенерал г.
Ст. Бошковић, 1 секретар Инж. Раслапчевић, благајник г-ца .
М. Стојковић, .делегат г. ,П. Гризогоно.

б) Претседник Удружења кат, геометара и инжењера
Инж. Алекс, Костић, потпредс. Б. Живанчевић, секретар Ни
кола Калабиh; члан: Гли~ Савиh..

Седницу отвара председник г. Бошковић у 17 часова.
Председник z. Бошковил поздравља све присутне и из

ражава· наду да he се са обе стране наћи најбољи начин да
се споразум између наша два удружења изведе.

Ми иступамо свесрдно, али ипак наш рад мора бити у
духу правила. Што будемо одлучили ми hемо 'Саопштити пи
смено нашим члановима па нека они одлуче. Надам се да
hемо наhи компромис, само треба имати добре воље. Данас
морамо радити на општем добру и у интересу нас и у инте
ресу државе. Моја патриотска дужност ми налаже да Вам то
нагласим. Ја hy радити и учинићу све оно што будем у мо
гућности, дн наша установа : Оделење Катастра и Добара из
врши у потпуности велики поверени јој задатак.

Зато молим господу изасланике да нам објасне своје гле·
диште по питању споразума. Два удружења да постоје није
згодно баш због самих чланова. Пола успеха у раду лежи
баш у тој међусобној љубави геометара. Ни мало не верујем
да би могло бити пристрасности у одлукама надлежних по
питању појединаца, гли постоји сумња и зебња, а то не ваља; .

.то треба искоренити.
Г. П. Гризогоно моли г. председника Бошковића да изло- •

жи њихов разговор ког су имали са г. Начелником Оделења
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Катастра и Добара кога су посетили према закључку I редовне
седнице Гл. Управе ~ружења Геометара. .

Г. йредседник Бошковић, извештава, да је г. начелник
оделења Катастра изјавио, да не жели да 'се меша у то пи
тање и нагласио је жељу да би волео да дође до споразума
и до заједничког рада.

Г. Ing. Раслаичевин излаже своје мишљење да је свесрдно
за споразум. Постигнутим споразумом престале би све агита
ције са обе стране. Стварни успех тога био би р·ад на општем
добру. Предлаже да се новоосновано удружење претопи у
старо удружење и да добију одговарајући број места и у
Главној Управи и Београдској секцији. Друго решење ство
рило би ново .удружење : цивилних геометара и геометара,
пречана итд. тако да би смо се опет вратили на исту тачку.

Г. lng. Алекс. Коайия изјављује да има доста грешака и
до Главне Управе што се није на време дошло до споразума.
Ми смо први покренули питање споразума па смо и на на
шој Главној скупштини поавали представнике Удружења Гео
метара. Међутим ми нисмо били позвани на вашу годишњу
скупштину да чујете и наше мишљење. Ми смо се и пре ваше
скупштине могли споразумети па да то питање дефинитивно
решимо на вашој , годишњој скупштини.

_г. йрепсед. Бошковић, Главна управа није могяа радити
тако, како сте ви то изложили из разлога, што је била везана
правилима која то нису допуштала, а ја сам навикао да радим
само по правилима. Главна Управа урадила је све што је
могла, чак и више, ублажила је доста заоштрене односе из
међу чланова. Коначну одлуку морала је одложити до годи
шње скупштине па како она реши. Скупштина је оставила
Главној Управи одрешене руке, али опет у духу правила. И
ако ви сада не будете хтели споразум на вас he пасти цела
кривица за неуспех.

Г. lng. Косйић, Мн имамо добру вољу за споразум, и
на нас не може пасти кривица за неуспех јер смо споразум и
до сада желели. Требало је испитати узроке па онда се могу
доносити. одлуке за кривице. У име Удружења кат. инжињера
и геометара ставља предлог седници: ,.Да Удружење ката
старских геом. и инжињера не постоји у будуhе као засебно
удружење него као секција Удружења Геометара са својим
правилима и са називом: Секција катастарских инжињера и
геометара - Удружења Геометара Краљевине Југославије.•



56

Објашњава да њихова секција није територијално везана
и да њиховим чланом могу постати сви инжињери и геометри
који раде на катастру. Овај његов предлог ипак не би био у
важности док га не би примили плебисцитом чланови и једног
и другог удружења. Ако плебисцит успе онда би се у том
духу могла изменити правила на ид) hoj годишњој скупштини.

Г. lng. Раслайчевић. Молим . да се господа иэасланаци
Удружења кат. инж. и Геом. изјасне шта они мисле како he
овај споразум" угьцати на цивилне геометре. Они ће вероватно
после овога основати своје удружење како су сами изјавили
на годишњој скупштини, па би у овом случају имали непри
лика и трвења на сасвим другој страни.

Г-ца М. Сшојковип. Ја сам мишљења да би цивилни гео
метри можда рђаво схватили овај начин решења и да би они
за заштиту својих посебних интереса дошли у опреку са оста
лим секцијама што би Главној Управи сметало у извођењу
општег програма.

Г. lng Косшић: Сматрам да треба да постоји удружење
(односно секција) кат. Инж. и Геом. да би што. боље могли
штитити наше интересе и од тога не можемо одустати. Што,
се тиче цивилних геометара то је ствар схватања да ли he
они наћи за сходно да 'оснују своје удружење или не.

Г. Глиг. Савић, Слаже се са говором r. Костића, не на
лази сметње опстанку секције кат. Инж. и Геом. Оваквих
удружења постоји и у другим државама.

Г. П. Гризогоно. Наглашава потребу спајања удружења.
Ко је крив за ово до сада нећемо расправљати. И они и ми
морамо радити у духу правила да се неби доцније пребацило
ни њима ни нама.

Ја овако сматрам, да Удружење кат. инж. и геом. ступи
као секција у Удружење Геометара. Главна Управа да им да
одrоварајуhи број места у управи и у Беоrрадсеој секцији, а
да се нагласи да he њихова секција доцније сасвим ступити •

- у наше Удружење. .
Г. аредс. Бошковип. Пошто се попуњавање упражњених

места не може извести на један тако прост начин јер су чла
нови управе изабрани на Годишњој скупштини то ћемо ми
()ВУ одлуку дефинитивно провести тако што t.емо упутити
секцијама један проглас којим hемо обавестити шта смо ура
дили. Сваки поједини члан имаhе да потпише да ли се слаже
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•(:а мишљењем управе или не па hемо онда имати чисту
ситу аци ју.

Г. lng Раслайчевић: Сматрам да he Београдска секција
. убрзо престати да функционише јер чланови њени имају право
да буду чланови секције Удр. кат. Инж. и Геом. па би било
и нелогично да буду на два места.

Г. Б. Живанчевин. Изгледа да је r. Ing. Раслапчевић про- •
тиван оваквом решењу овог питања.

Г. йредс. Бошковип Не слажем се ни ја да ви будете
вечито као секција него привремено. Плебисцит треба да.
реши ово провизорно стање до конгреса. Ово би био само
први корак ка циљу, а конгрес да одлучи хоће ли постојати
две секције.

Г. lng. А. Косйит. Ја сматрам да би опет било дискусије
на конгресу о томе да ли he постојати две секције или не,
зато ми сада ову ствар и хоћемо да решимо плебисцитом
иначе могло би се догодити да се поновно разиђемо.

Г. Глиг. Савин. Јасна је једна ствар да постоје две струје
-юд којих једна увек ради на томе да се не спојимо у једно

. удружење.
Г. lng. Косйсип. Не би било згодно да ова изјава r. Бош

ковина уђе у наш заједнички проглас јер би то рђаво утицало
на наше чланове. Наметнуло би се питање зашто смо онда

. уопште оснивали удружење.
Г. Ing. Раслайчевић: Одговара на питање г. Б. Живан

чевића и изјављује да је и на седници од 15. II. стављао свој
положај на расположење, а то и сада хоће само да дође до

• споразума у интересу опште ствари. Не само што нисам про
тиван споразуму него чак на њему и радим непрестано. Место
секретарско које заузимам у Главној Управи ја свесрдно усту
пам кад се-буде попуњавала Главна Управа новим члановима
Удр. кат. инж. и rеом.

Пошто се није могло постићи никакво повољно решење
које би одговарало правилима то је донета следећа одлука,
за чију пуноважност се тражио пристанак свих чланова и

• једног и другог удружења.
Обострани једногласни закључак седнице.
1.) Да се спреми записник за потпис на идућој седници;
2.) Да се спреми проглас члановима Удружења Геоме-

тара и Удружења кат. инж. и rеом. а у духу овог записника;
огласу да уђу следеhе тачке:
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а.) Да Удружење кат. инж. и геом. улази у Удружење·.
Геометара и да се од сада зове: Секција кат. геом. и Инж.
Удружење Геометара Краљевине Југославије.

Ь.) Главна управа уступа поменутој секцији следећа места
у управи и то: II потпредседника, и једног секретара.

с.) Као секције имају право на два делегата и његовог
заменика при Гл. Управи.

Сем тога Гл. управа Геом. Удружења решила је да се
редакција и председничко место редакционог одбора уступи,
председнику секције кат. Геом. и Инжињера г. Ing, Алекс ..
Костићу с тим да он предложи Главној _управи остале чла-
нове Редакционог Одбора.

Седница је закључена у 20 часова.
Председник

Удр, кат. инж. и геов.
Ing. Алекс. Костин

Подпредседник,
Буд. Живанчевип

Секретар,
Калабин Никола

Чланови:
Глиг. Савин

Председник Главне Управе:
rеод. !јен. С. Бошковип

Секретар,
' Ing. Јов. Раслаичевин

Чланови:
Мара М. Стојковип

Делегат при Гл. Управи,
Петар Б. Гривогоно

На основу оног записника израђен је и оштампан про
глас који је био упућен свим члановима оба удружења на-.
гласање.

IV. седница одржана 25. марта 1931. Ова седница одр
жана је ради пребројавања гласова за заједничку одлуку Гл.
Управе и Упр. Кат. Геом. и Инж. После пре бројавања гла- •
сова утврђено је да је из Удружења Геометара гласало за од
луку 74 а против ње 116 не рачунајући гласове чланова који
нису гласали а који се такође сматрају против, према закључку
који је ушао и у заједвички проглас. Тих чланова има око·
300. Из Удр. Кат. Геом. и Инж. гласало је за одлуку 100 а
против одлуке 4. члана.

Као што се види из горњих резултата гласање за зајед
ничку одлуку· испало је негативно. Председник г. Бошковић
сматра да је гласање испало негативно зато што није било
члановима довољно објашњење шта се хтело.

V. седница одржана је 1. јуна 1931. -год, Присутни су
сви чланови Главне Управе. на· овој седници расправљано је·
питање споразума са Удруж. Кат. Геом. и Инж. као и исход ..
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гласања. После читања записника заједничке седнице сви чла
нови Гл. Управе сложили су се сз радом чланова управе пот
писника заједничког прогласа. Како ј~ приликом гласања једна.
секција чак изразила неповерење раду Главне Управе сматра
јуhи да је Управа прекршила правила то је и ово питање
расправљано на седници. Неки чланови били су за подно-

. шење оставке али је преовладало мишљење да та секција
није била довољно обавештена о раду управе и да нема места,
подношењу оставке, него да Управа и на даље врши своју
дужност. На овој седници исказано је нарочито поверење·
пр,едседнику Гл. Управе. геод. ђен. r. Бошковићу на његовом
раду за опште добро геометара који је заузео место· претсед
ника Гл. Управе не из амбиција него у најбољој жељи да.
својом спремом и искуством помогне у раду своје младе са
раднике.

Како је Гл. Управа стала на гледиште, да је напредак
и будућност геометара баш у непосредној вези са јединством.
свих снага у једну целину то је она и на даље тражила пута.
и начина да се поново дође до ко_нтакта са Удр. Кат. Геом .
.и Инж.

Стало се на гледиште да треба сазвати ванредну главну
скупштину која би то питање решила и једном скинула са.
дневног реда, На ову скупштину да се позову и представници
Удр. Кат. Геом. и Инж.

Програм рада те скупштине да буде у духу новог чи
новничког закона који је ступио на снагу 1. априла т. r.

Поред осталих текућих питања на овој седници решено•
је да fe одмах приступи издавању "Геометарскоr Гласника" ..
Како се r. Dr Краљ и r. Ing. Дражић нису могли примити
даљег уређивања нашег часописа то је изабран следећи ре
дакциони одбор :

1.) 1 подпредседник r. Стеван Видак за одговорног у
редника;

2.) секретар r. lng. Јован Раслапчевиh уредник и ре-
дактор;

3.) г ца Мара Стојковић за сарадника, и
4.) г-ца Зора Васиљевиh за сарадника.
Г. Пера Гризоrоно извештава усмено Главну Управу, да

је поднео оставку на положај председника Београдске сек
ције и на положај делегата· секције код Главне Управе. Из
јављује да је г. Радмило Петровић подпредседник секције про-
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тествовао против самовоље појединих чланова Управе секције.
Како сам ја сматрао, да сам лично тангиран тим протестом а
не желећи да и на даље навлачим сумљу на мој рад, ја сам
поднео Управи секције оставку на моје положаје.' Према овоме
оставка коју је раније тим поводом поднео г. Радмило Пе
тровчћ постаје непотребна.

Г. П. Гризогоно каже, да и пре своје оставке није био
у стању да сазове седницу управе секције јер је владала са
-ботажа од 'поједияих чланова ·управе, према овоме стању мо
рао се повуhи. Главна Управа примила је к знању оставку г.
Гризогона и затражила извештај по овој ствариод Београдске
секције.

VI. седница одржана је 30. јуна т. г. Поред осталих те
·куhих питања на овој седници решено је да се штампају у
.,,Геометарском Гласнику" сви ааписници седница као и изводи
-из истих, да би се тим путем најбоље могли детаљно обаве
стити сви чланови Удружења о досадањем раду Главне Управе
.nd актуелним питањима Удружења.

Решава се, да нашег сталног делегата при Перманентном
Одбору Интернационалне федерације геометара г. геод. lјен.
.Ст. Бошковића заступа на седницама одбора које he се одр
жати од 17 до 19 јула у Женеви, генерални секретар g.

.Al!enspach, јер је г. Бошковић спречен неодложним државним
пословима да лично присуствује седници.

Затим се развила дискусија око тражења најцелисходнијих
метода за реарганизацију нашег Удружења а у духу новог
чиновничког Закона. После свестране дискусије примљен је
предлог председника ђен. г. Бошковића да се сазове једна

-конферевција од представника свих секција као и Удр. Кат.
Теом. и Инж. и Удружења Геодета на којој he се расправити
новостворено стање доношењем чиновничког Закона. На тој

.конференцији би се дискутовало о начину на који би се ство
рило јединство свих геометарских снага у једно удружењеза
целу државу са поделом секција по бановинама ~ све на ос
нову одредаба у новом чиновничком Закону.

После повољног исхода те- конференције сазвала би се
заједничка ванредна скупштина свих удружења да коначно
реши ово сложено и важно питање. За ту скупштину би се
тражила дозвола Оделења Катастра и надлежних власти.

У овом смислу веh су и одаслати позиви секцијама и
.Удружењима.
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ЗА.ПИСИИК
Прве редовне годишње скушџтине Вадруге Геометара ва штедњу и
кредит одржане 29. .марта 1931. год. у Средњој Техн. Школи соба

бр, 7. у Београду, улица Жоржа Клевансоа бр. 48.

Дневни ред
1) Избор Претседника скупштине.
1) Отварање скупштине и поздравна реч претседника•.
3) Избор секретара скупштине и тројице оверача запи-

сника, односно бројача гласова.
4) Извештај управног одбора о раду и стању задруге,
5) Извештај надзорног одбора.
6) Одобрење биланса.
7) Решење предлога о подели добити.
8) Избор тројице чланова Управног Одбора и њихових.

заменика (чл.· 20. Правила).
9) Избор чланова Надзорног одбора и њихових заме

ника (чл. 27. Правила.)
10) Решење предлога о одштети, о дневницама и наг-

ради чланов3: Управног и Надзорног Одбора.
11) Решење предлога о хонорару службеника задруге.
12) Одређивање границе задружног новчаног промета.
13) Утврђивање предрачуна о приходима и расходима.
Г4) Решење предлога појединих задругара, који буду

поднети Управном Одбору седам дана пре састанка збора,
(чл. 37 Правила).

1. Скупштина почиње у 9.25 часова.
За председника скупштине изабран је акламацијом Инж.

Урош Микиh Председник поздравља задругаре добродошли
цом и предлаже за секретара скупштине Зија Зулфикарйа
шипа, кат. привравника, а за овераче записника и пуномоћи
и бројаче часова Димитрија Милачипа, кат. пом. геометра,
Надежду Чабак кат. пом. геометра и Зору Чакшир.лијевић,
кат. приправника. Скупштина пр.има предлог.

2. Председник Управног Одбора Др. Звонимир Краљ
виши саветник Мин. Финансија подноси следећи извештај
Управног Одбора:

,,Господо Задругари! Након једне године бивствовања и.
рада Задруге геометара за штедњу и кредит ово је прва ње
зина редовна годишња скупштина.

• Од дана 8-Xll-1929. када смо се конституисали, број за-
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другара се је више него подвостручио, јер данас имамо 160
-чланова, док нас је код конституисања било само 67. Мање
је повољно стање уплаћивања удела, јер од смоменутога броја
имамо само 37 задругара, који су уплатили половину уписа
них удела, тако да имају право гласа на овој скупштини.

_ .Број свих гласова износи 62. Како he те из билансе видети
крајем Ј 930 године било је у свему уплаћено 58.600 динара

-на име удела.
Код такве ситуације није се задруга могла бавити свима

-оним пословима, које предвиђају правила. Њезин се је рад
ограничио на кредитирање чланова и прикупљање прилога за
фонд геометарскога дома. У 1930 год. издали смо меничних
позајмица у износу Дин. 93.690.- а привремених за Дин.
35.361. фонд за подизање дома има крајем 1930 год. Дин.
23.993.-

у издацима вођена је највећа штедња, тако да смо за
трошкове конституисања и з~ режију издали у свему Дин.
2.777.45. чиста добит износи Дин. 4.112 50.-

Да би скупштини указали бољу преспективу за будућ
ност, антиципираћемо резултате постигнуте у првом четврт
годиштr 1931 год. Сума удела до данас дигла се је на Дин.
'95.775, а фонд за подизање дома на Дин. 40.813.- Месечних
позајмица имамо Дин. 114.409.50, а привремених Дин. 14.555.
Као почетак успеха можемо забележити износ од Дин. 9.200-
улога датих на штедњу.

Према споразуму постигнутом на седници управе дне
28. II. ов. год. уместо вучења коцке иступили су иа Управног

·Одбора Грисогоно Петар, Милеуснић Никола и Инж. Митиh
Милоје, на чије место треба да се изаберу нови чланови
управе као и њихови заменици.

Пошто од чланова Надзорног Одбора стицајем прилика
нема ниједан стално боравиште у Београду или Земуну, што
се противи чл. 27. Правила, слободни смо о томе известити
скупштину да изволи бирати нови Надзорни Одбор.

Управа је вршила своју дужност најсавесније у грани
цама могућности, а у духу Правила. Да би се могле постићи
задружне сврхе потребно је да сваки члан буде пропагатор
задругарске мисли међу геометрима своје околине. Управа је
учинила све колико је до њезинога рада стајало, напосе је
постигнут леп успех са rеомеrарским домом, а остало треба
да дају задругари.
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Молимо скупштину да изволи по саслушању Надзорног
'Одбора и по одобрењу билансе да .да разрешницу управном
одбору."

3. Извештај Надзорног Одбора. Испред истога говори
.Глигорије Савип кат. пом. геометар па каже: Пошто су чла
нови овога Одбора већином изван Београда, тај се Одбор
није могао чешће састајати те је потребно, да се за идуhу
годину бирају чланови Надзорног Одбора који су са служ

·бом у Београду. Надзорни Одбор прегледом књига нашао је,
извештава г. Савиh, да су све новчане радње вођене правилно
те предлаже збору, да се одобри рад и даде разрешница
управном одбору. Истиче затим индолентност чланова при у
плаhивању удела и апелује на чланове да раде на уписивању
нових задругара.

4. Пейсар Грисогоно, кат. инспектор, износи заслуге Др.
Звонимира Краља при оснивању и раду Задруге, као и његов
рад на оснивању фонда за Геометарски дом и прикупљању
прилога за исти. Скупштина аплаузом и повицима »живео"

.поздравља Др. Звонимира Краља.
5. Оверачи записника, пуномоhа и бројачи гласова врше

оверавање пуномоhа. Димитрије Милачић извештава, да је од
37 пуноправних чланова са 62 гласа присутно и заступљено
31 члан са 56 гласова.- Председник даје 10 минута пауае
за споразум пре избора чланова, којима he се попунити У
правни Одбор.

После паузе од 10 минута председник скупштине пре
лази на следећу тачку дне.вног реда.

6. Одобравање биланса. Председник предлаже пријем
-биланса, те се тај предлог једногласно прима.

Милачиh Димитрије говорећи о раду Управног Одбора
истиче, да за сав рад задруге има највише заслуга Др. Зво
нимир Краљ, који преко целога лета сав рад задруге носи на
својим леђима. Затим критикује рад Надзорног одбора, и
тражи да у идуhој години Надзорни одбор буде ревноснији
и агилнији. Апелује на rеометре да се што у веhем броју упи

•сују у Задругу.
Савин Г'лигорије правда рад Надзорнога одбора тиме,

што је исти одбор имао велико поверење у чланове управ
нога одбора, те је преглед вршио мало ређе него што је то
желео r. Милачић.
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Васо Насйин каже, да надзорни одбор стоји изнад у-•
правног одбора, и да се он према томе немора састајати када
то буде тражио Управни Одбор него кад надз. одбор нађе·
за потребно. Надзорни одбор прегледао је према својој уви
t,авности рад Управног Одбора и биланс потписао.

7) Подела чисте добити. Др. Звонимир Краљ: Из би
ланса се види да по одбитку одређених процената резервном·
фонду, фонду за помагање и фонду за Геометриски дом..
остаје чисте добити 3.300.- Дин. Када се пак од ове суме
одбије пореза, остаhе нешто мање од 2.500.- Дин. Како пак.
управни одбор не тражи никакве награде као ни надзорни.
то предлаже, да се чиста добит располови на фонд за по
магање и резервни фонд. Тај се предлог прима једногласно.
Председник даје 10 минута паузе. .

После паузе од 10 мrшута председник скупштине пре
лази на:

8. Избор чланова Управног и Надзорног Одбора Др.
Звонимир Краљ предлаже листу по којој у управни одбор
улазе Антоловиh Божидар, Поповић Арсеније и Милеусниh
Никола.

А као заменици: Свишчев Иван, Чабак Надежда и Ме
деница Милиh.

У надзорни одбор (који се бира цео): Инж. Урош Ми
кић Грисогоно Петар Стојковић Мара Мартинић Славко К·
Живанчевиh Будимир.

А као замевици : Инж. Митић Милоје Васиљевић Зора
Фалатов Иван Зулфикарпашић Зија и Свечников Никола.
Предложена се листа прима акламацијом.
9. Председник скупштине ставља на дневни ред тачку

о наградама управном и надзорном одбору. По предлогу
председника управнога одбора скупштина решава да се у
прави не одобравају никакве награде ни дневнице.

10. Скупштина одобрава, да се благајнику и осталом
персоналу, који је радио у Задруги дају награде у укупном
износу од Дин. 1 .ООО.-

За књиговођу задруге овлашћен је Управни Одбор да
одреди хонорар у смислу одредаба· Правила задруге.

11. Управни Одбор (Др. Звонимир Краљ) тражи да се
дозволи задужење Задруге зајмом од 100. ООО.- Дин. ако
настане за то потреба. Савин Г'лигорије се саглашава уз при
медбу да каматна стопа буде мала, да би задругари могли
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дизати зајмове уз ниску каматну стопу. Петар Грисогоно
тражи, да се и у том погледу даду потпуно одрешене руке
Управном Одбору коме је већ 'дато поверење. Скупштина
одобрава предлог Управноrа Одбора.

12. Код тачке дневнога реда о утврђењу предрачуна за
идуhу годину, Др. Звонимир Краљ каже: пошто се број зад
другара мења то је немогуће тачно предвидети приходе и
расходе, те предлаже, да се у томе погледу одбору даду
одрешене руке, да врши примања и чини издатке у границама,
које су одређене Правилима задруге. Предлог ј~ примљен
једногласно.

Пошто није било никаквих предлога, који би били став
љени у прописаном руку 7 дана пре састанка збора, то је
скупштина закључена у 11 часова.

Секретар скупштине,
3улфиkариати!1 Зија, с. р.

ВЕСТИ

Одговор канцеларије Њег, Вел.
Ј{раља. l la поздравну депешу y11yl,e11y
1 Ь. В. Краљу са наше гддицпье скуп
штине, примила је Главна Управа пн
смо следеће садржине :

Дивиэиском Ье11ералу Госиоиину
Стевану Бошкоиийу,

Претссдпику Удружења геометара
Краљевине Југославије

Београд
Београд, 19 јануара 1931 године
Господине ђсиерале,

По налогу I Ьеговог Величанства Кра
ља, част ми је изјавити захвалност 11а
изразима поданичке љубави и оданости,
I10д11есе11им са годишње скупштине У
дружења геометара Краљсвипе Југо-
славије. Министар Двора,

Б. д. Јевсаи/1
Гсометарски Гласник

Председник скупштине,
И11ж. У. Мики!,, с. р.

Оверачи:
Димитрије Мила•шћ, с. р. пом. геом.

Чабак Надежда, с. Р,, ном. геом,
Чакширлијевин Зора, с. р. кат. пр.

• Теренски радови на новов пре
меру у овој години. Оделење Ката
стра II Добара упутило је ове године
на теренске радове преко 500 геоме
тара II осталих техн, лица. Од ових
има око 50 триапгулатора,

Детаљисти имају да обухвате срезо
ве : Битољски, Ђаковачки, Пећски,
Источни, Крагујевачни, Космајски, Мла
цсновачки, Јасе11111Iки, Орешачки, Опле
начки и Лепенички а делом 11 срезове
Моравски и Качерски.

Површина коју 01111 треба да обухва
те у току сезоне износи око 400.000 ћа.

Ове године, ученици геометарских
школа распоређени су први пут по се
лима I1а своје шестонедељне практичне
радове, До ове године они су практич
не радове вршили у групи снимајући

5
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веhе вароши. Ученика има скоро 600
и сви су упуhеви као технички поwоh
ннци старијим геометрима и то у сре
зове Опленачкв, Јасенички и Орашкн,
ови he извршити и снимање варошица;
Аранђеловца, Тополе и Смедеревске
Паланке.

имати да организује извођење свих ра·
дова на катастру, регулационим и нн
веаационии плановима, у вези са уре
ђењем градова, пошто је катастар у
Нишу изведен, један. архитекта или
грађевински инжињер којн поред ПН•

тања своје струке, 'треба да је упоз-.,
Унапређења и постављења у О- нат са питањима урбаннз_ма. Првен

делењу Катастра и Добара. Уна- ство имају они кандидати, којн су такве
пређени су 38 катастарске поноћне гео- послове са успехом изводили. У нето

преме морају добро познавати админи-иетре катастарски приправници: r. r.:
Вукашнновиh Јован, Грдиннh Реља,
Довгав Вјекослав, Вори Александар,
Илиh Љубисав, Крrовиh Урош, Милиh
Бранко, Мелентнјевнh Владислав, Не
шнh Петроније, Троха Алојз, Шавдо
ровиh Живојин.

Постављења, За финансијске ков
цептне приправнике г.r. Iпg. Рудл Фра
ња и Пешиh Војислав.

За катастарске приправнике r.r. Ациh
Божидар, Бакочевић Никола, Бешнро
виh Мурат, Богдановић Марко, Божи
hевнh Јурај, Бешлагић Салих, Вучко
внh Живка, Газикаловнh Милутин, Дра
rнhевиh Бранко, Димитријевић Среhко,
Ђурановиh Михаило, Ешкенази Јаков,
Забелин Никола, Јан~овиh Сава, Јова
новић Мирослава, Козомарнh Богољуб,
Костнh Миодраг, Костић Рь нно, Кон
ставтнновић Светислав, Лалић Михаило,
Лнлиh Косара, .Мнтнh Персида, Мах
мутhеханh Џемал, Миннh Ананије, Ми
лосављевнh Милан, Матвејчик Алексан
дар, Орлиh Никола, Петровић Драго
мир, Петровић Славко, Петровић Гргур,
Петковић Ђорђе, Пражнh Миливоје,
Пинтер Алберт, Растегорац Драгутин,
Ружиh Сава, .Стојаковић Живојин, Сто
шић Лазар, Трбојевић Дејан, Чулиh
Бранко, Шоповиh Тома.

l{онкурс Суду Општине Града Ниша
потребни су: један инжињер-геодеша,
стручњак за Геодетске радове, којн ће

стратнвну и рачунску страну техничких
послова.

Кандидати морају . испуњават1:1 све
услове потребне за пријем у саиоуправ
ну службу, и уз молбу -поднети: 1)
уверење о поданству; 2) да су регули
сали војну обавезу; 3) крштеницу; 4)
лекарско уверење о здрављу и способ
ности: 5) уверење о владању и пона
шању; 6) да је дипломирани инжињер
техничког факултета у рангу нашег
Универзитета и 7) да је положио струч
ни државни испит. Уз остала докумен
та има се поднети кратак Currlculum
vltae као и кратак извод о досадањој
пракси.

Кандидати he назначити кад могу
ступити на дужност. Плата је -прелви
ђена до 4.500 динара месечно за ин
жињера rеодету и до 4 ООО дин. за гра
ђев. инж. или архитекту.

Из Суда Општине Града Ниша Бр.
16938.

Ив вадруге. Стање 3адруrе Геоие
тара за Штедњу и Кредит било је на
дан ·20. јуна 1931. год. кад је вршена
ревизија по Надзоряоя одбору сяедеће:
Удела Дин 109,556 -; Резервни Фонд
Див. 2 202 -; Фонд за подизање Гео·
метарског Дома Дин. 41.019.-: у Ме·
вицаиа Дин 134.952.50; Улога Динара
19.1!00.-; у привременим врвзнани
цама Дин. 7.100.-; и Фонд за пама·
rање Динара 2.165.15.
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ttо:ви эаkов:и и -ур~,3,бе.

Ванон о ликвидацији аграрне рефорве,
(Обнародован је нов закон о ликвидацији аграрне рефорие.)
Доношењем закона о ликвидацији аграрне реформе на великим посе

дима решење овог важног питања, које је од стварања наше државе на
дневном реду приводи се крају. Беглучки односи у Босни раније су регули
сани, односи у Далмацији такође, и још остаје да се реше чифчијски односи
у Јужној Србији, о чему се израђује законски пројекат. Кад и то буде де
финитивно свршено, нестаће и последњих остатака феудалних односа, који
су се кроз времена протезали под разним управама у извесним нашим кра
јевима. Тако ћемо за кратко време, задовољавајуhи и социјалну правду и
потребе економског живота, имати нов прираштај самосталних сопственика
земљишта способних за егзистенцију. Нарочито се подвлачи чињеница да he
законов о ликвидацији аграрне реформе на великим поседима веhи број до
бровољаца добити поседе, эа које he великим поседницима држава пватитн
одштету.

Као вишак од великих поседника одузеће се, по овом закону, 649.ЈОО
катастарских јутара за додељивање онима који немају земље. Од тога је до
<ада факултативно продано 94.000 катастарских јутара, те према томе остаје
за додељивање 555.000 катастарских Јутара. Добровољцима од тога припада
158.000, а осталим аграрним интересентима 397.000 катастарских Јутара. Од
штета коју he за добровољце великим поседницима платити држава износи
око 379 милиона 2СО.ООО динара.

• Познато је да аграрни односи у разним крајевима наше земље нису
исти. Док су у неким крајевима, као у Јужној Србији и Босни, чисто феу
далног карактера, дотле у северним крајевима наше државе они као такви
н;:~ постоје. Тамо је велики број људи без земље уопште.

Закон је својим одре абама поклонио највећу пажњу земљорадничком
сталежу.

Требало је том сталежу осигурати једну људску егзистенцију и услове
за напредак. Сврха аграрне реформе у Далмацији, Босни и Херцеговини,
Јужној Србији била је та да једноставно прекине тежачке, беглучке и чиф
чијске односе, да тежаке, кметове и чифчије ·учини господарима оне зеwље
коју су до сада они и њихови претцн з11 другога обрађивали. Пређашњим
власницима припада по могућности примерна одштета у новцу, јер су иначе
иа ове земље вукли само ренту.

Друкчији је задатак био у северним крајевима, где 'се ликвидира аграрна
реформа законом о ликвидацији аграрне реформе нз великим поседима. Ту
је требало наhи меру коме и колико се земље може одузети, коме и кt)лико
земље треба разделити, а да се постигне сврха с једне стране код сељака а
с друге стране да се и великом поседнику остави по моrуhностн довољна
површина за пристојну егзистенцију. Због тога су и различити максимуми
на различитим подручјима. С једне стране потреба земљорадника, а с друге
стране расположива површина обрадиве земље одлучивале су ту.о границама
яаксимума.

Где је било расположиве обрадиве земље више, а месних интересената
мање, ту су остављени већи максимуми, односно сразмерно веhи посели нису
узети под аграрну реформу, нао што је случај у Дунавској бановини. Обратно,

s•
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где је било яање о6радиве 'эемљс а потреба аемљорадника већа, ту су уви
иаии и кањи поседи ~од аграрну реформу, одпосво власницима је остављен
маљи яаксимуи. Ово су начела по којима су у границама иэмеђу 521 ката
старског јутра и 87 катастарских јутара фиксирани максимуми са поједине
срезове.

После додељивања земље најважније је питање исплате додељене
земље. Ту је требало водити рачуна о аграрном инте ресенту с Једне стране,
да овај не буде преопгеренсн, а с друге стране о великом поседнику да овај
добије по моrуhности примерну одштету. Услед тога, фнксирапа цена није
могла никако да одговара прометној цени вел је утврђена знатно на ниже.
Осни тога начин самога исплаhивањз иорао је б11т11 такав да он аграрном
интересенту, иако он пс располаже са готовим капиталом, што је редовна
појава, 01,юrуhи исплату земље.

Tpc.he је питаље било: наhн један п11чи11 брзога и јевтиног процељи
ваља. Због тога јс прихваhено начело • да ес земљиште исплаhује оброчно за
20 година, в за висину одштете прихваћен јс кључ којим ес множи чист ка
тастарски приход. Требало је иа нарочитих обзира послужити се извесним
модифнкацијама, као повевапн и умањени кљуц за земљиште у подру~јIIма,
где оно има услед недостатка велику прометну вредност а малу катастарску
процену, затим за градска подручја па онда за земље које имају да плаћају
водоплавни допринос. Просечно откупна цена не премашује нн половину про
дајне вредности, а редовно се спушта и на ниже.

У спровођењу оброчног отплаhиваља, прихваћена су два начела: прво,
посредовање Привилегованс аграрне банке која lie издавяти обвезнице са S.10

камате, а друго, непосредно отплаћиаање ануитета од иптересеиага пређајшьси
веанком поседнику. У једном и другом случају осигурана је хипотекарна
откуппнна ЈЈа оним аеиљиштииа која се откупљују. Пређашњим великим по
седницима остављен је избор изиеђу опа два на1I1111а, према томе, да ли 01111
хоне .дв ниају сталну ре11ту у готовом новцу, коју ни плаhају аграрни инте
ресенти, или ии боље конnенирају обвеэнице на целокупну одштету с којима
могу слободно да располажу, ако нм' је потребан веьи капитал за уређеље
њихове егзистенције. Оптереhсње аграрних интересената и у једпом и у
другом случају остаје једнако.

Нови ввкон о нвдаввњу тапија
Закон о иэдавању тапија 011 14 децембра 1929 з1131I110 јс велики 11rt•

предак за утврђивање својине 1111 земљишту, пошто је сакупио у јед-ан з11ко11
одредбе о убаштиљељу које су ра11ије бнлс растуре11е rю расписнма Ми1111-
старсiва правде. Али се у прIнIе111I његоnој 11ан111ло на неке тешкоhе, 118()0·
чито с тога, што се по том закону уписивало у тап11ји за 11маље, за које није
израђеi1 катастарски план, с11мо површн11а нз поседоnноr лнста, а не мере 11
rран~це. У таком поступку суседи су видслн 011ас11ост 110 cnoja rрn11ичI1а
права, пошто је површину у поседовноы листу стављао произвол.110 сам соп·
ственик, тако да они вису моrлн бити сиtур11и, да ниЈс н од љвхоnоr зем•
љишта нешто обухваhено.

Нов закон о иэдаваљу тапија отклаља све те тсшкоhс. У првом реду
нов закон одређује у слу11ају када се ве под11ос11 катастарски план, пре~Iер
м утврђивање граница, и то у присуству суседа. На т!!ј 11ачи11 дајс ес пуно
уверење суседниа да убашт111ьељем не могу б11т11 оштеhенн.



69

Новим законом је знатно убрзано добијаље тапије. Одређени су крати
рокови у коме општински суд има да одреди рочиште и да састави тапију
Изостављена је овера полицијске власти, која је одуговлачила добијање та
пије, изостављен је рок за приговоре код општинског суда, а задржан је само
рок за приговоре код сула чиме јс исто тако убрзано добијаље тапије.

Предвиђене су јаче гарантије од неисправног рада општинских органа
и нижег судског особља, и њихове злоупотребе угрожене су казном.

Раније у крајевима где се спроводи аграрна реформа било је готово
оиемогућено добијаље тапије са разлога, што су аграрне власти врло тешко
издавале појединцима потребна уверења. Ов11м законом прсдвиђепо јс да суд
мора по званичној ~ужности да тражи таква уверења,· ако их сопственик није
поднео и да су аграрне власти тада дужне да их издаду у року од месец
дана, иначе ес сматра да земљиште није под аграрном реформом. На тај
начин у многоме јс олакшано добијање тапија у овим крајевима.

Да би повериоци Привилеговане аграрне банке II Државне хипотекарне
банке били потпуно обезбеђени предвиђено је да се не могу обарати х11110-
теке стављене по тапији у корист ових установа. То јс предвиђено и за ба
новинске пттедиоиицс, које одреди Министар трговине и индустрије у спо
разуму са Министром правде.

Ранпјс: на подручју Великог суда у Подгорици стављање хипотека (за
ставе) и вођење хипотекарних (заставних) књига вршили су среска начелства
и општинско-варошки судови, што није било повољно по хипотекарни кредит.
Данашњи закон уводи у живот онај део општег имовинског закона, који го
вори о заставама и вођењу. заставних ~њиrа коп 0I<ружннх судова. На тај
11ач11н у целој нашој Краљевини хипотскарне књиге водиће судови, што је
једна од најјачих гарантија за солидност хипотекарног кредита.

Да би ес брзо и лако могло отклонити свака неправилна пракса код
судова предвиђено је да Министар правде може да тражи начелне одлуке
Касационог суда које ће бити обавезне за суцове.г На тај начин, поступак за
убаштињење _ бине правилнији и успешнији.

Уредба о тапијама
!~. Министар правде, на основу Закона о иэдавању тапија, прописао

је Уредбу о обрасцу тапије, облику кљиге тапија; облику азбучног именика
и наградама оппггинским оргапима.

Према овој Уредби, тапија ћс се састављати према сваком појединач
ном случају тако да потпуно одговара прлгисима Закона о издавању тапија.
Књига тапија биће састављена на основу обрасца . који је прописало Мини
старство правде. Супови I,с стару књигу тапија преудесити тако да њене
рубрике одговарају рубрикама нове књиге тапија. Облик азбучног име11иI5а
у књизи тапија остаје исти, какав јс и до сада био. ·'

За иэралу тапије са преписима платиће молилац општинским органима
ако је имање испод 1 ха 60 динара; до 5 ха 80 див.; до 1() ха 100 липара;
до 15 ха 125 динвра; до 20 ха 150 динара и до 25 ха 175 динара. На сваких
нових 5 ха платиће по 25 динара, али 1111 у ком случају награда не смс прени
500 динара, без обзира на величину земљишта. •

За иэлааак на 11й11е места и премер, укупно свима грађанима Општ1111-
ског суда платине молилац ако је имаље: до 1 ха у првој парцели 20 ди
нара; у другој парцели 30 динара, у трено] парцели 40 динара. Ако је имање
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до 3 ха платиће иояилац у првој парцели 30 динара; у другој парцели 40
динара; у треhој парцели 50 динара и у четвртој парцели и више 60 динара.
Ако је имање до 5 ха платиће молилац у првој парцели 40 динара; у другој
парцели 50; у треhој 60; у четвртој 70; у петој и више 80 динара. А,ю је
имање до 10 ха платиће молилац у првој парцели 50 динара; у другој 60
динара: у трећо] 70 динара; у четвртој 80; у пето] 90 динара; у б парцели и
више 100 динара. Ако је имање до 15 ха платиће молилац у првој парцели
70 дин.; у другој 80; у треhој 90; у четвртој 100; у петој 120; у шестој 130;
у седио] парцели и више 150 динара. Ако је имање до 20 ха платиће мо
лилац у првој парцели 90 динара; у другој 110; у треhој 130; у четвртој 150;
у петој 170; у шестој 190; у седмој и више 200 динара. Ако је имање до 25
ха платиће молилац у првој парцели 110 динара; у другој 130; у треhој 150;
у четвртој 170; у петој 190; у шестој 210; у седмој парцели и више 230 дин.

За сваких нових 5 ха на основу ове уредбе отпочиње тарифа за једну
парцелу тарифом за две парцеле ниже групе.

Ова Уредба добија обавезну снагу оног истог дана када добије оба
везну снагу Закон о издавању тапија.

Ваков ·о допуни вакона од 25. априла 1894. године о уређењу
вевљвшнвх sаједнвца.

Овај закон обнародован је 30 децембра 1930 год.
§ 42. Закона од 25. априла 1894., о уређењу земљишних заједница у

Хрватској и Славонији надопуњује се између првог и другог става уврштењеи
нових ставова, који гласе:

Деобу пољопривредних површина асмљншних заједница, ако су трајно
способне за обраду, може закључити и обична натполовична већина гласова
овлаштеника на главној скупштини, ва којој је присутни бар половица свих
овлаштен ика.

Ако на прву главну скупштину, која је редовито сазвана са дневним
редом о деоби пољопривредних површина земљишних заједница, ве дође до
вољан број овлаштеннка, сазваће се у року од осам дана после прве скуп
пттнне пруга скупштина са истим дневним редои,

На тој другој скупштини довосиhе се пуноважни закључак, без обзира
на број присутних овлаштеника, обичном патполовнчнои већином.

За обраду способнима имају се сматрати оне пољоприврецне површине
зеиљишник заједница, за које he агрономски, а по потреби и шумарски
стручњак установити, да су способне за бољу културу.

При деоби површина, које сауже као пашњаци, може се оставити по
потреби заједнички пашњак, у првом реду од земљишта .саабијег квааитета,
у ~олико то захтева рационално сточарство.

Све узурпирано земљиште, урачунаће се код деобе овдаштевицина у
њихов материјални део према њиховом овлаштеничком праву.

Све одредбе Закона, Уредаба и Правилника, који су у противности са
одредбама овога Закона. престају важити кад овај Закон добије ебавезну снагу.
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Нови Грађевински вакон

Грађевинским законом од 7. јуна 1931 регулисана су многобројна ко
мунална питања техничке природе и постављене норме за уређење насеља и
грађевина уопште, на један модеран начин, чиме је наша држава ушла у ред
осталих културних држава, које своје грађевинско законодавство стално уса
вршавају применом нових метода савремене технике и хигијене,

Главни прописи закона, који се односе на градове и варошице садр
жани су у одредбама о уређењу, проширењу и подизању насеља и у одред
бама о подизању грађевина.

Већина наших градских општина приликом извођења својих регулација
до сада је наилазила на велике и готово несавладљиве тешкоће око експро
присања земљишта потребног за извршење регулационог плана. Овога нута
и то је питање решено и општинама дата законска могућност да без те
шкона приступе извођењу својих регулација.

Уређајни основи који су у ствари основа самог закона. У ове долазе;
регулациони план, уредба о његовом навођењу и грађевински правилник. Ове
основе мора да има сваки град и варошица, на које буду примењене одредбе
овог закона.

За израду регулационог плана дати су посебни прописи о грађевин
ском рејону, грађевинским зонама - врстама насеља, - заштитном појасу,
јавним садовима и зеленилу, пошумљавању и регулацији ван грађевинског
рејона и заштитног појаса. Затим одредбе о постављању улица и тргова, о
архитектонској обради грађевина и чувању историско-уметничких грађевина,
те he дејство ових одредаба бити од велике важности за нашу земљу, ван
редно богату културно историјским грађевинама и споменицима.

Уређај градилишта - земљишта ....:.. на коме се грађевина може 110-

диhи, величина и облик градилишта, дужина фронта а са тим у вези апро
пријаци]а, парцелација и комасација земљишта. По одредбама овога дела за
кона парцелисање земљишта и њихово претварање у градилишта, може се
извршити само по одобрењу општине. Комасација земљишта даје одредбе о
комасирању земљишта т. ј. о спајању непрописних, неправилних и неподе- _
сних земљишга у једну целину и подели ових на градилишта, која одговарају
прописима закона и правилника. Ово су врло важне и код нас потпуно нове
мере, пошто се правилно и рационално изграђивање и извршење регулације
у новим деловима насеља не може ни замислити без комасације.

Одељак о грађевини даје одредбе које одређују поступак кад се и како
грађевина може подићи, како се може употребити, затим о грађевинском над
зору. казнама за прекршење ових одредаба. Казне изриче надлежна власт
у корист општинског регулационог фонда.

Експропријација (иэвлаштење). Општина може у јавном интересу а у
циљу извршења регулационог плана приватна непокретна добра · и против
вољевласвика иввластити или правом службености оптеретити. За земљишта
и зграде које се извлашhују даће се власнику правична накнада, која треба
да се утврди водеhи нарочито рачуна о вредности земљишта и зграда у
времену процене,
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Грађевинско-правне обавезе, које општина на основу овог закона на
метне појединим градилиштима, падају на терет дотичног градилишта и пре
лазе на сваког власника градилишта. Општина he водити нарочите књиге за
књижење тих обавеза.

Ј{оловоз и тротоар, водовод и канализацију и њихове спојеве до при
ватних добара врши искључиво општина; она одобрава планове за водовод
и канализацију приватних добара Власници имања дужни су накнадити оп
штини ефективне трошкове за израду тротоара дуж својих имања у улицама
предвиђеним регулационим планом. За подмирење трошкова око израде но
вих и проширења или регулације постојећих улица, општина може наложити
власницима земљишта нарочити доиринос, који може ићи највише до поло
вине укупних трошкова.

Регулациони фонд. Општина је дужна да за извођење регулације ос
нује регулациони фонд у који улазе довољне дотације буџетом предвнђсле
приходи од парцелације, иэвлаштења, комасације, грађевинских такса и казни.
као и приходи од продаје општинсних добара и то најмање 250/о од продајне
цене. Овим фондом општива he по утврђеном плану који се има уредбом
прописати изводити поступно уређење и регулацију насеља.

'За асанацију села дати су општи принципи и начела по којима ће ба-
нови прописати нарочите правилнике за поједина села или поједине целове
бановине. Овим правилницима могу се поједине одредбе овога закона пропи
сати за поједина села у целости или делимично, у свему или моцификоаане
према месним теренским и обичајним приликама, водећи рачуна о корисности
у 1101·Ј1еду асанације и могућности у погледу материјалног извршења.

За већа, напреднија, ryшhe насељена села или села ближа градовима
й варошицама, бан може, наредити израду -регулационих планова или бар из-:
раду генералних планова и уредаба о њиховом извођењу.

Индустријска и рударска· насеља, бање, лечилишта, климатска и тури
стичка места, морају имати своје регулационе планове иарађене 110 одредбама
овога закона. Израда тротоара, уређај градилишта, парцелација, комасација и
иэвлаштења земљишта за ова места такође ће се вршити по одредбом овога
ЗаЈ(ОНа.

Пралааним и завршним, наређењима у четврЈ·ом делу овога закона
предвиђено је. да даном његовог ступања на снагу престају важити грађе
вингки закони и законски прописи, који су у супротности са одредбама овог
закона. Досацагьи грађевински закон, одредбе и правилвици у колико се од
носс на села важиће све дотле док се не израде нови правилници, што се
има учинити најдаље за две године од ступања на снагу овог закона.

1

Нови аакон о чиновницима
Ступио је на снагу 1, априла т, г. нови закон о чинсвниаима. Његове

главне одредбе, у колико се разликују од одредаба ранијег чиновничког за
кона, јесу следеће :

Државни службеници деле се на чановнике, чиновничке приправнике,
званичнике и служитеље. Тим је укинута досадања подела чиновника по ка
тегоријама, Сад је извршена подела чиновника на десет група. У Х. групу

\
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ступају чиновници са свршеном малом матуром а положили су државни
испит; они напредују до VII гр. У Х групу улазе чиновници са великом ма
туром или њој равних средњих школа и са положеним државним испитима;
они напредују до V. гр. У Vlll. групу и. даље улазе чиновници са факултет
ском спремом и положеним државним испитом.

Чиновнички приправници стичу право на полагање државног испита
после две године приправничке службе. Без државног испита могу остати у
служби највише пет голина.

Принадлежности чиновника=дёлв се 1m : плату, лоложајни додатак и
лични породични додатак на скупоћу.

Нова одредба у овом закону јесте та, да приликом ступања у државну
службу ло први лут, државни службеник добија принадлежности тек од пр
вог идућег месеца после ступања.

Овим законом установљене су периолске повишице плата у групи а
добијају се после три године ефективно проведене у групи, и важе за групу
IV ДО х.

Законом he се извршити систематизација места (утврђивање звања и
положаја) и постављења као и унапређења вршиће се са~о на упражњена
места.

Кретање по групама је следеhе: У групи Х. и IX; потребно је ради
унапређења провести најмање четири год. ефективне службе а у групи VII\.
Vll. VI V и IV по три год. ефективне службе. У групи IV. до 1. по четири
године.

Државни службеници не могу оснивати професионална удружења др.
жавних службеника, ако немају одобрење свога ресорног министра. У оваква
удружења могу се удруживати и бити примљени за чланове само службе
ници исте струке и истог службеничког реда. Из исте струке и истог служ
беничког реда може постојати само по једно удружуње за целу државу. Ова
удружења не могу имати покрајински, верски или племенски карактер. За
рад у удружењу важе за његове чланове прописи о чувању угледа и досто
јанства државних службеника а тако исто и сви други дисциплинеки прописи
у колико би рад удружења или рад његових чланова додиривао службене
односе и службене интересе.

Право стицања пензије добија се после десет година ефективне службе.
Време проведено као контрактуални чиновник или дневничар не рачуна се
у овај рок. Основ за одређивање количине личне пензије. чиновника је плата
и положајни додатак који су припадали чиновнику у часу пензионисања.
Пензионисани државни службеник има право и 1;1а лични и породични дода
так на скупоћу.

Новина у овом закону јесте тако исто и • Чиновнички Пензиони Фонд"
°irојим рук~је Државна Хипотекарна Банка -под надзоiО~\:r Ми~ист~:;тва !~~
нансија. Приходи овог фонда јесу: nрвомесечне, принадлежности свих служ
-беника 1државне,селужбе, првовеоечне разлике у nщи Jil!!.INIJIOM, ун~9ређењ3r
иесечви улог чиновника, дисциплинске, новчане _,казl{еFи.zищ~рес- l:J~i,rl<ЗЦIJ{81t
овог <!,онда. 1 •Ј "r
;:- Државни службеници који ,n-oCJre, етупа;;;а~ 1;1~1с1;1агу1 ов~акона буду
унапређени на звање -више групе и тиме добију веће принадлежности, остају

•
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за Једну годину ва принадлежностима везаним за групу коју" су до тог дана
имали. Ово ва~ и за -случа] повећавања њихове основне плате и станарине
као и за пернодске повишице. ,

Закон је даље детаљно регулисао диспиплински поступак као- и остале
приватно-правне односе државних службеника у служби и ван ње.
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